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ZapomnianaZapomnianaZapomnianaZapomnianaZapomniana
dzielnicadzielnicadzielnicadzielnicadzielnica

W trzecim tegorocznym numerze wiele miejsca poœwiêcamy dzielnicom znajduj¹cym siê za Pilic¹. Piszemy m.in. o historii,
inwestycjach i oœwiacie.

Szczegó³y na stronach od 7-10.

Sala gimnastyczna dla „Siódemki”Sala gimnastyczna dla „Siódemki”Sala gimnastyczna dla „Siódemki”Sala gimnastyczna dla „Siódemki”Sala gimnastyczna dla „Siódemki”
Jeszcze w tym roku rozpocznie siê budowa sali gimnastycznej nr 7 przy Szkole Podstawowej nr 7. Projekt obejmuje budowê sali o
wymiarach 16 na 28 metrów z zapleczem szatniowo – sanitarnym, ³¹cznikiem, boiskiem sportowym, placem dojazdowym i parkingami.
Przewidziano równie¿ widowniê dla 160 osób.

czytaj str. 10
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Mieszkañcy Ludwikowa od lat ¿yj¹
w spokoju, poniewa¿ nie pamiêtaj¹, aby
kiedykolwiek coœ znacz¹cego dzia³o siê
na ich terenie. Wybudowany koœció³ to
chyba ostatnia znacz¹ca inwestycja w tej
czêœci miasta. W ubieg³ym roku ruszy³y
wreszcie du¿e prace inwestycyjne w tym
rejonie. Ulic¹ Bia³obrzesk¹ uk³adany siê
du¿y ruroci¹g, którym w niedalekiej przy-
sz³oœci pop³yn¹ ludwikowskie œcieki. In-
westycja ta poch³onie blisko 5 mln. z³.

czytaj str. 7 i 10

Czy pomog¹?Czy pomog¹?Czy pomog¹?Czy pomog¹?Czy pomog¹?
W Tomaszowie co roku wystêpuje

zagro¿enie powodziowe. Okazuje siê
jednak, ¿e to problem tylko mieszkañ-
ców i w³adz miasta. Samorz¹d woje-
wództwa i w³adze wojewódzkie nie chc¹
bowiem pomóc w jego rozwi¹zaniu. 14
marca w Urzêdzie Miasta odby³a siê
konferencja, na któr¹ Prezydent Miasta
zaprosi³ przedstawicieli w³adz woje-
wództwa i samorz¹du wojewódzkiego.
Niestety nie przyby³ nikt.

wiêcej na str. 5

WWWWWojciechojciechojciechojciechojciech
G¹ssowskiG¹ssowskiG¹ssowskiG¹ssowskiG¹ssowski
o muzyce,o muzyce,o muzyce,o muzyce,o muzyce,

sporsporsporsporsporcieciecieciecie
i grupie TESTi grupie TESTi grupie TESTi grupie TESTi grupie TEST

W zasadzie wychowywa³em na mu-
zyce rockandrollowej i to na pewno by³a
muzyka Presleya. Pierwsze p³yty, spo-
tkania z kolegami. Ja Presleya bardzo
lubiê do dzisiejszego dnia z tym, ¿e z
tego pierwszego okresu jego twórczoœci.
Potem by³ jakoœ dziwnie poubierany w
te swoje kombinezony. To ju¿ do mnie
nie przemawia³o. Rozmawia³em nie-
dawno z kolegami o tym, ¿e gdyby np.
Presley dzisiaj stan¹³ na estradzie wy-
gl¹daj¹cy i ubrany tak samo jak on za-
czyna³ to robiæ, to by³by dzisiaj te¿
wielk¹ gwiazd¹.

wywiad na str. 16
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Powierzenie obowi¹zków dyrektora
Prezydent Miros³aw Kukliñski po-

wierzy³ pani Ma³gorzacie Przedborze
obowi¹zki dyrektora Przedszkola nr 2.
– ¯yczê mi³ej pracy, dobrej wspó³pra-
cy, ¿eby nam siê wiod³o jak najlepiej
a dzieci by³y szczêœliwe – mówi³ pre-
zydent wrêczaj¹c dokument. – Mam
nadziejê, ¿e uda mi siê przez te 5 lat
dokonaæ wielu rzeczy przy pomocy
oczywiœcie rodziców, nauczycieli i
personelu przedszkola, który mamy
dobrze przygotowany i chêtny do pra-
cy – powiedzia³a nowa dyrektor.

Ma³gorzata Przedbora zosta³a wy-
brana przez komisjê konkursow¹ spo-
œród dwóch kandydatów.

SKANSEN RZEKI PILICY
WYSTAWY:
„Wojna zatrzymana w Pilicy”- wystawa upamiêtniaj¹ca walki na „Linii Pilicy” oraz 61 rocznicê zakoñczenia  II

wojny œwiatowej
„Wod¹ i wiatrem...”. M³yny wodne i wiatraki na dawnych pocztówkach - wystawa czasowa czynna do najbli¿szych

Œwi¹t Wielkanocnych

Konkurs recytatorskiKonkurs recytatorskiKonkurs recytatorskiKonkurs recytatorskiKonkurs recytatorski
W Miejskim Oœrodku Kultury odby³y siê eliminacje powiatowe 51 Ogólnopolskie-

go Konkursu Recytatorskiego. Na konkurs wp³ynê³o 20 zg³oszeñ w tym 16 w turnieju
recytacji, 3 w turnieju „wywiedzione ze s³owa” oraz tylko 1 w turnieju poezji œpiewa-
nej.

Jury w sk³adzie: Lucyna Jakubczyk, Ireneusz Czop i Liwiusz Falak wyró¿ni³o 6
osób nominacj¹ do dalszego etapu. Wioletta Goska i Katarzyna Perka z I LO, Krzysz-
tof Krasnodêbski z ZSP nr 1, Karolina Posadzy z MOK (recytacja), Sebastian Koma-
rowski z ZSP nr 6 (wywiedziane ze s³owa) oraz Aleksandra GoŸdzik z ZSP nr 6 (po-
ezja œpiewana).

Fundatorem nagród w konkursie by³ m.in. Wydzia³ Promocji, Kultury i Sportu Urzêdu Miasta.
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Kilka godzin niepewnoœci

Stypendia wrêczone
Prezydent Miros³aw Kukliñski wrê-

czy³ grupie najzdolniejszych uczniów
szkó³ podstawowych i gimnazjów, sty-
pendia motywacyjne przyznawane za
wyniki w nauce lub osi¹gniêcia sporto-
we, które uzyskali w I semestrze roku
szkolnego 2005/2006. Inicjatywa
wspierania najzdolniejszej m³odzie¿y
jest odpowiedzi¹ na zachêtê Episkopa-

tu Polski do wznoszenia „¿ywych po-
mników” pamiêci Wielkiego Polaka
Jana Paw³a II, którego pierwsz¹ rocz-
nicê œmierci bêdziemy wkrótce obcho-
dziæ.

Podstawowym kryterium przyznania
stypendium za wyniki w nauce jest œred-
nia ocena ustalona przez dyrektora szko-
³y, po zasiêgniêciu opinii komisji sty-
pendialnej i rady pedagogicznej. Ze
wzglêdu na du¿¹ liczbê uczniów, któ-
rzy osi¹gnêli wysok¹ œredni¹ ocen (naj-
wy¿sza – 5,71), brano równie¿ pod uwa-
gê osi¹gniêcia w konkursach przedmio-
towych ogólnopolskich i organizowa-
nych przez Kuratora Oœwiaty a tak¿e w

konkursach artystycznych.
Uczniowie tomaszowskich szkó³

osi¹gnêli wysokie wyniki sportowe
m.in. w:

· Mistrzostwach Polski Pi³ki No¿nej
(pó³fina³),

· Miêdzynarodowym Turnieju Pi³ki
No¿nej Holand CUP 2005,

· Mistrzostwach Polski w Sztafetach

P³ywackich,
· Ogólnopolskim Turnieju Mini Pi³-

ki Siatkowej,
· Halowych Mistrzostwach Polski w

Pi³ce No¿nej Dziewcz¹t,
· Mistrzostwach Województwa

£ódzkiego w Pi³ce Siatkowej,
· Miêdzynarodowych Zawodach

£y¿wiarstwa Szybkiego w Holandii,
· Miêdzynarodowych Mistrzostwach

Polski we Wrotkarstwie,
· Rozgrywkach Ligi Wojewódzkiej

w Pi³ce Rêcznej
Stypendia otrzyma³o 50 uczniów

szkó³ podstawowych i 76 uczniów gim-
nazjów.

Najpierw kilkugodzinne mediacje, a w koñcu strzelani-
na. Chwile grozy prze¿yli wieczorem mieszkañcy centrum
Tomaszowa. 35-letni mê¿czyzna zabarykadowa³ siê w swo-
im mieszkaniu gro¿¹c wysadzeniem ca³ego bloku. Funk-
cjonariusze przez kilka godzin prowadzili rozmowy z mê¿-
czyzn¹, który nie chcia³ jednak dobrowolnie oddaæ siê w
rêce policji. S¹siedzi twierdzili, ¿e groŸby wysadzenia bloku
to tylko blef i krytykowali kilkugodzinn¹ akcjê. A zaczê³o
siê od wizyty w mieszkaniu kuratora s¹dowego, mê¿czy-
zna zacz¹³ zachowywaæ siê agresywnie. Kurator i matka
mê¿czyzny zd¹¿y³y uciec z mieszkania, w którym 35-latek
nastêpnie zabarykadowa³ siê. Jego matka wezwa³a policjê.

Kilka minut przed godzin¹ dziewiêtnast¹ do mieszka-

nia wkroczy³a brygada antyterrorystyczna, która obezw³ad-
ni³a szaleñca. W mieszkaniu nic nie znaleziono. 35-latek zo-
sta³ przewieziony do Powiatowej Komendy Policji

Urz¹d Miasta przygotowa³ dla mieszkañców ogrzewany
autobus, aby nie zmarzli czekaj¹c na rozwi¹zanie sytuacji.
By³a tak¿e gor¹ca herbata. Nie miejscu ca³y czas przebywali
pracownicy Referatu Zarz¹dzenia Kryzysowego, przyby³
równie¿ prezydent Miros³aw Kukliñski.

To nie pierwsze agresywne zachowania 35-latka. Wcze-
œniej  mê¿czyzna bêd¹c pod wp³ywem alkoholu wybi³ szybê
butelk¹ w zaparkowanym policyjnym samochodzie. Nie po-
trafi³ wówczas wyt³umaczyæ swojego czynu.

(jm)

O konferencji w „Dziejach Najnowszych”
W Roczniku Instytutu Historii Pol-

skiej Akademii Nauk oraz Wy¿szej
Szko³y Humanistycznej w Pu³tusku uka-
za³o siê sprawozdanie dr Dariusza Ro-
guta z konferencji naukowej jaka odby-
³a siê w Tomaszowie i Borkach we wrze-
œniu 2005 roku.

W tekœcie czytamy  m.in.:
„Instytut Historii Akademii Œwiêto-

krzyskiej Filii w Piotrkowie Trybunal-
skim, Prezydent Miasta Tomaszowa Ma-
zowieckiego, Instytut Pamiêci Narodo-
wej Oddzia³ w £odzi, przy wspó³udzia-
le Œwiatowego Zwi¹zku ̄ o³nierzy Armii
Krajowe byli organizatorami miêdzyna-
rodowej konferencji naukowej nt.: Re-
presje sowieckie wobec spo³eczeñstw
Europy Œrodkowo – Wschodniej 1944-
1956. Konferencja odby³a siê 8-10 wrze-
œnia b.r. Pierwszy dzieñ sesji odby³ siê
w siedzibie w³adz miejskich Tomaszo-
wa Mazowieckiego, dwa kolejne dni w
oœrodku szkoleniowo – wypoczynkowym
w Borkach k. Tomaszowa. Patronat ho-
norowy objêli: Marsza³ek Województwa
£ódzkiego, Ministerstwo Kultury – Ge-
neralny Konserwator Zabytków oraz
Rada Ochrony Pamiêci Walk i Mêczeñ-
stwa. Konferencjê otworzy³ prezydent
Miros³aw Kukliñski, po nim zaœ zabra³
g³os Ryszard Mikiciñski – Generalny
Konserwator Zabytków, a nastêpnie
Czes³aw Cywiñski – prezes Œwiatowe-

go Zwi¹zku ¯o³nierzy Armii Krajowej.
W imieniu w³adz województwa ³ódzkie-
go przemówienie wyg³osi³a wicemar-
sza³ek – Barbara  Biskup- ska –
Neidowska.

Pierwsz¹ czêœæ obrad
prowadzon¹ przez dr
Dariusza Roguta roz-
pocz¹³ prof. Czes³aw
Grzelak (Piotrków
Trybunalski) wy-
st¹pieniem „£ad
poja³tañski w
Europie Œrod-
kowo –
W s c h o d -
niej”. Pod-
kreœli³ w
nim, ¿e
ustalenia ja³-
tañskie nie wynika³y
bezpoœrednio ze spotkania przy-
wódców koalicji antyhitlerowskiej na
Krymie (Zwi¹zku Sowieckiego, USA,
W. Brytanii), ale stanowi³y pok³osie
wielu rozmów i szcz¹tkowych ustaleñ
przedstawicieli Wielkiej Trójki (w tym
oczywiœcie Teheranu, pocz¹wszy od lip-
ca – sierpnia 1941 r. Dla Polski i Euro-
py Œrodkowo – Wschodniej postano-
wienia ja³tañskie kojarz¹ siê tylko ze
zniewoleniem, z pozbawieniem wolno-
œci, samodzielnoœci i decydowania  o

kierunku rozwoju w³asnego kraju, na-
rodu oraz wyboru ustroju spo³ecznego.
Temat: „ Z pocz¹tków wojny propagan-
dowej wokó³ zbrodni katyñskiej. So-
wiecka Komisja Specjalna (tzw Komi-

sja Burdenki)” zaprezentowa³ prof.
Wojciech Majerski (War-
szawa). Komisja Specjal-
na, kierowana przez na-

czelnego chirurga Armii
Czerwonej, Niko³aja Bur-

denkê, dzia³aj¹ca od stycznia
1944 r.,  mia³a firmowaæ to

„staranne i dok³adne” fa³szer-
stwo dowodów oraz nadaæ odpo-

wiedni¹ rangê i autorytet raportowi
koñcowemu „niezale¿nego” gre-

mium. Jak podkreœli³ prof. Majerski,
ujawnienie ca³ej prawdy o dziejach so-

wieckiej strefy dominacji, nazwanej w
Ja³cie w porywie czarnego humoru „Wy-
zwolon¹ Europ¹”, to podstawa do rzeczo-
wego, mo¿e w perspektywie nawet przy-
jaznego, u³o¿enia stosunków pañstw tego
regionu z Rosyjsk¹ Federacj¹.

Dr Dariusz Rogut relacjonuje
wszystkie trzy dni obrad z udzia³em hi-
storyków z kilku krajów takich jak:
Rosja, Wêgry, Czechy, £otwa, Litwa,
Ukraina czy nawet Hiszpania. Wkrótce
ma ukazaæ siê ksi¹¿ka zawieraj¹ca
wszystkie referaty tomaszowskiej kon-
ferencji.                                         (aw)

TO SERCE BIJE JU¯ SIEDEM LAT

Powrócili z Iraku
7 batalion 25 Brygady Kawalerii Po-

wietrznej powróci³ z Iraku. Podczas uro-
czystoœci powitania ¿o³nierzy, obowi¹z-
ki dowódcy oddzia³u przej¹³ pp³k dypl.
Szymon Koziarek.

Dowódca 7 Batalionu Manewrowego
uczestnicz¹cego w Misji Wspierania Po-
koju w ramach V zmiany Polskiego Kon-
tyngentu Wojskowego w Iraku, p³k dypl.
Marek Soko³owski przekaza³ Prezyden-
towi Miasta Tomaszowa Mazowieckiego,
podziêkowania za wspieranie ¿o³nierzy
25 Brygady Kawalerii Powietrznej pod-
czas s³u¿by z dala od kraju.

Tegoroczny koncert charytatywny „Ser-
ce Na D³oni” bêdzie ju¿ siódmym z kolei. 6
marca w siedzibie Towarzystwa Przyjació³
Dzieci spotka³y siê osoby odpowiedzialne
za kszta³t tej niepowtarzalnej imprezy. W
tym roku podobnie jak w latach poprzed-
nich wszystkich, którzy chc¹ obejrzeæ kon-
cert i wspomóc dzieci zapraszamy do hali
ZSP nr 1 w Dzieñ Matki czyli 26 maja. Zna-
ni Tomaszowianie zaprezentuj¹ siê publicz-
noœci w rolach popularnych serialowych
postaci poniewa¿ has³em jest „Tomaszow-
ski festiwal polskich filmów i seriali”.

 – Ludzi dobrej woli i wielkiego serca
w naszym mieœcie nie brakuje. Nikogo
nie trzeba namawiaæ aby wspomóg³ naj-
bardziej potrzebuj¹ce dzieci. Osoby z
Urzêdu Miasta i Starostwa z którymi

uzgodniliœmy termin i miejsce koncertu
zadeklarowa³y ju¿ swoj¹ obecnoœæ – wy-
st¹pi¹ szanowani mieszkañcy Tomaszowa.
Maskotk¹ tegorocznej imprezy bêdzie fil-
mowa postaæ Kozio³ka Mato³ka, do ku-
powania której zapraszam ju¿ teraz. Ape-
lujê równie¿ do w³aœcicieli tomaszow-
skich firm o udzia³ w aukcji obrazów ce-
nionych w Polsce rodzimych artystów,
miêdzy innymi Józefa Panfila– powiedzia-
³a Teresa Zaj¹c prezes Towarzystwa Przy-
jació³ Dzieci w Tomaszowie. W poprzed-
nich latach dziêki koncertowi udawa³o siê
zebraæ sumy oko³o 30 tysiêcy z³otych.
Miejmy nadziejê, ¿e dziêki Sercu na D³o-
ni na kolonijne turnusy w góry i nad mo-
rze wyjedzie kilkudziesiêcioosobowa gru-
pa m³odych Tomaszowian.
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Miasto powiatem?
20 prezydentów miast od 50 do 100

tysiêcy mieszkañców, w tym prezydent
Tomaszowa Mazowieckiego, wyst¹pi-
³o z postulatem nadania wszystkim mia-
sto prezydenckim statusu powiatów
grodzkich. Podczas konferencji „Miasta
prezydenckie - powiatami grodzkimi”
jaka odby³a siê w Inowroc³awiu, wysto-
sowali apel do najwy¿szych w³adz Polski
- prezydenta, premiera, Sejmu i Senatu.

Prezydent Inowroc³awia Ryszard
Brejza zwróci³ uwagê, ¿e wprowadze-
nie trójstopniowego podzia³u terytorial-
nego kraju doprowadzi³o do swoistej ka-
tegoryzacji polskich miast. „Dokonano
podzia³u na miasta maj¹ce równocze-
œnie status powiatów i na miasta pozo-
sta³e, które w³¹czono w sk³ad powiatów
ziemskich. Pierwsze z nich, uzyska³y
impuls ku rozwojowi, a w pozosta³ych
miastach stworzono warunki dla ba³a-
ganu organizacyjnego”

Uczestnicz¹cy w konferencji wice-
minister spraw wewnêtrznych i admi-
nistracji Arkadiusz Czartoryski prosi³
samorz¹dowców o spisanie przytacza-
nych przyk³adów, gdy¿ mog¹ pos³u¿yæ
rz¹dowi jako materia³ do przysz³ych
rozstrzygniêæ.

W apelu pod którym podpisali siê
prezydenci Bêdzina, Zgierza, G³ogowa,
Gniezna, Inowroc³awia, Kêdzierzyna -
KoŸla, Ostrowa Wielkopolskiego,
Ostrowca Œwiêtokrzyskiego, Pabianic,
Radomska, Stargardu Szczeciñskiego,
Tczewa, Tomaszowa Mazowieckiego,
Zawiercia, Pu³aw, Raciborza i burmistrz
Tarnowskich Gór czytamy m.in.:

Status powiatów grodzkich uzyska-
³y wszystkie miasta licz¹ce wówczas
powy¿ej 100 tys. mieszkañców, by³e
stolice likwidowanych województw bez
wzglêdu na iloœæ mieszkañców, a po-
nadto: Œwinoujœcie, Sopot, Piekary Œl¹-
skie, Siemianowice Œl¹skie, Œwiêto-
ch³owice, ¯ory, Mys³owice. W konse-
kwencji mamy dziœ miasta licz¹ce po-
ni¿ej 50 tys. mieszkañców, w których
rada miejska realizuje równoczeœnie
zadania rady powiatu, a prezydent – sta-
rosty (np. Krosno, Sopot, Skierniewi-
ce), a z drugiej strony miasta o po³owê
wiêksze, w których w³adza podzielona
jest miêdzy: prezydentem, starost¹, za-
rz¹dami dróg wojewódzkich, krajowych
itd. (np. Inowroc³aw, Ostrowiec Œwiê-
tokrzyski, Gniezno, Ostrów Wielkopol-
ski). Dobrym rozwi¹zaniem wartym
utrzymania, jest mo¿liwoœæ rezygnacji
przez miasto ze statusu powiatu grodzkie-
go (Ciechanów, Pi³a, Wa³brzych). Utwo-
rzenie powiatów ziemskich znacznie
skomplikowa³o zarz¹dzenie miastami li-
cz¹cymi powy¿ej 50 tys. mieszkañców i
utrudnia³o ich rozwój gospodarczy. Posia-
danie charakteru miasta – powiatu grodz-
kiego usprawnia zarz¹dzanie miastem.

To my, prezydenci miast jesteœmy
najczêœciej adresatami wniosków i
¿¹dañ mieszkañców w sprawach, w któ-
rych nie maj¹c uprawnieñ starostów nie

mo¿emy udzieliæ pomocy.
Nie mamy urzêdów pracy, nie dys-

ponujemy œrodkami finansowymi na
przekwalifikowywanie, tworzenie no-
wych miejsc pracy, uruchamianie w³a-
snej dzia³alnoœci gospodarczej – lecz to
od nas oczekuje siê walki z bezrobociem.

Najwa¿niejsze ulice w naszych mia-
stach s¹ w³asnoœci¹ powiatu, wojewódz-
twa lub rz¹du. Istnienie czterech zarz¹d-
ców dróg na terenie jednej gminy unie-
mo¿liwia spójne dzia³anie w zakresie
ich utrzymania czy inwestycji. W wie-
lu nawet ma³ych miastach dochodzi do
paradoksu, ¿e ulice jednego miasta
sprz¹ta kilka firm. Bez decyzji lub
uzgodnieñ ze starost¹ ziemskim nie
wolno nam decydowaæ o ruchu drogo-
wym, remontach i inwestycjach drogo-
wych, lokalizacji przystanków autobu-
sowych. Ten niezrozumia³y dla miesz-
kañców stan wywo³uje bardzo czêsto
uzasadnion¹ dezaprobatê i interwencjê.
Nie mo¿emy prowadziæ spójnej polity-
ki oœwiatowej i lepiej gospodarowaæ
mieniem oœwiatowym, bo szko³y po-
nadgimnazjalne nie s¹ miejskie, lecz
powiatowe. Na ró¿nych poziomach ad-
ministrowania wystêpuje równie¿ po-
moc spo³eczna oraz sprawy zwi¹zane z
architektur¹. Realizuj¹c ustawowo nam
przypisane zadania z zakresu miejskiej
infrastruktury komunalnej musimy p³a-
ciæ starostom za zajêcie pasa drogowe-
go ulic w naszych miastach tylko dlate-
go, ¿e s¹ powiatowe.

W ostatnich latach ku naszemu i
mieszkañców zdumieniu, parlament
wrêcz ustawowo zabroni³ nam realizo-
wanie niektórych zadañ wykonywanych
na podstawie zawartych porozumieñ (z
kierownikami b. urzêdów rejonowych
lub ze starostami) np. wydawania do-
wodów rejestracyjnych pojazdów, pra-
wa jazdy, pozwoleñ na budowê, nadzo-
ru budowlanego). W mieœcie prezydenc-
kim o statusie powiatu grodzkiego, in-
westor wiêkszoœæ spraw zwi¹zanych z
inwestycj¹ za³atwia w jednym urzêdzie
– urzêdzie miasta, a w naszych miastach
musi mieæ do czynienia z kilkoma –
g³ównie ze starostwem. Wiêcej zadañ
mogliœmy realizowaæ dla po¿ytku miesz-
kañców naszych miast przed powstaniem
powiatów ziemskich ni¿ obecnie.

Postulujemy wprowadzenie rozwi¹-
zania opartego na modelu „JEDNO
MIASTO – JEDEN GOSPODARZ”,
który uproœci³by procedury zwi¹zane z
za³atwieniem poszczególnych spraw.

Prosimy o udzielenie pomocy w tym,
aby w naszych miastach w wiêkszym
ni¿ do tej pory.

Status miast na prawach powiatu
(powiatów grodzkich) wprowadzono 1
stycznia 1999 r. wraz z trójstopniowym
podzia³em terytorialnym pañstwa. Do
tej kategorii zaliczono miasta powy¿ej
100 tysiêcy mieszkañców, dawne stoli-
ce województw,  niektóre miasta w du-
¿ych aglomeracjach.

PREZYDENT MIASTA TOMASZOWA MAZOWIECKIEGO
poszukuje kandydatów

na stanowisko audytora wewnêtrznego

Nowoczesna sauna

Ostatnie po¿egnanie

Oœrodek Rehabilitacji Dzieci Nie-
pe³nosprawnych w Tomaszowie
wzbogaci³ siê o now¹ saunê. Bêdzie
mog³o z niej skorzystaæ ponad stu pod-
opiecznych ORDN.

W saunie do ogrzewania stosowa-
ne s¹ promienie podczerwieni w
zwi¹zku z czym temperatura wewn¹trz
jest ni¿sza ni¿ w tradycyjnym urz¹dze-
niu. A efekt jest znacznie lepszy. – W
zwi¹zku z tym mog¹ z niej korzystaæ
osoby starsze i chore na serce a tak¿e
ma³e dzieci – t³umaczy Dariusz Wal-
czak, dyrektor Oœrodka  Rehabilitacji
Dzieci Niepe³nosprawnych.

Sauna kosztowa³a 8.000 z³otych a
jej zakup zosta³ sfinansowany przez
prywatnych sponsorów.

Wymagania niezbêdne:
- wykszta³cenie wy¿sze magisterskie, preferowane kierunki ekonomiczne,
- z³o¿enie z pozytywnym wynikiem egzaminu przed Komisj¹ Egzaminacyjn¹ Ministerstwa Finansów na audytora

wewnêtrznego,
- obywatelstwo polskie,
- posiadanie pe³nej zdolnoœci do czynnoœci prawnych
- korzystanie z pe³ni praw publicznych,
- niekaralnoœæ za przestêpstwo pope³nione umyœlnie oraz zakazem pe³nienia funkcji
  kierowniczych zwi¹zanych z dysponowaniem œrodkami publicznymi,
- posiadanie ³¹cznie co najmniej dwuletniego sta¿u pracy na stanowiskach urzêdniczych,
- dobry stan zdrowia,
- znajomoœæ prawa oraz procesów zarz¹dzania i administrowania, znajomoœæ zasad procedur i praktyki ksiêgowoœci,

procedur audytu.

Wymagane dokumenty:
- ¿yciorys (cv),
- list motywacyjny,
- oœwiadczenie kandydata o niekaralnoœci za przestêpstwa pope³nione umyœlnie,
- oœwiadczenie o posiadaniu pe³nej zdolnoœci do czynnoœci prawnych i korzystaniu
   z pe³ni praw publicznych,
- dokument poœwiadczaj¹cy wykszta³cenie (dyplom lub zaœwiadczenie o stanie kszta³cenia),
- kopia zaœwiadczenie Ministra Finansów o pozywanym z³o¿eniu egzaminu na audytora wewnêtrznego,
- kopie œwiadectw pracy, w tym potwierdzaj¹cych wymagany sta¿ pracy,
- inne dodatkowe dokumenty o posiadanych kwalifikacjach i umiejêtnoœciach, opinie, referencje.

Dokumenty nale¿y sk³adaæ w terminie do 31 marca 2006
pod adresem:

URZ¥D MIASTA W TOMASZOWIE MAZOWIECKIM
ul. POW 10/16, 97-200 Tomaszów Mazowiecki, tel.(0-44) 724-23-11 wew. 235 lub 302

W poniedzia³ek  6 marca Zak³ad Gospodarki Wodno –
Kanalizacyjnej Sp. z o.o. po¿egna³ pracownika, dla które-
go praca by³a pasj¹.

Pan Marian Majerowicz urodzi³ siê w Tomaszowie, pra-
cowa³ w ZGW-K w latach 2000-2004. Wczeœniej przez
okres 25 lat pracowa³ w Zak³adzie Gospodarki Komunal-
nej i Mieszkaniowej w Tomaszowie, z którego to zak³adu
w wyniku przekszta³ceñ powsta³ obecny Zak³ad Gospodar-
ki Wodno-Kanalizacyjnej sp. z o.o.

Pracê zawodow¹ rozpocz¹³ po ukoñczeniu szko³y w 1970
r. odbywaj¹c sta¿ absolwencki; po jego odbyciu pracowa³
w pionie technicznym na ró¿nych stanowiskach. Zdoby-
waj¹c szybko fachow¹ wiedzê i anga¿uj¹c siê w wykony-
wan¹ pracê w dalszej swojej karierze pe³ni³ funkcje kie-
rownicze i tak m.in. pracowa³ na stanowiskach:

§ Kierownik Zak³adu Remontowo Instalacyjnego
§ Inspektor Nadzoru,

§ Kierownik Zak³adu Us³ug Inwestycyjnych
§ Kierownik Dzia³u Technicznego
Jako kierownik by³ osob¹ bardzo cenion¹ przez prze³o-

¿onych, jak i swoich podw³adnych. By³ cz³owiekiem wy-
magaj¹cym, przede wszystkim od siebie .By³ Niezwykle
uczynny dzieli³ siê swoj¹ wiedzê i zdobytym doœwiadcze-
niem. Da³ siê poznaæ jako bardzo dobry fachowiec w pro-
wadzeniu inwestycji jak równie¿ w nadzorowaniu budo-
wy sieci wodoci¹gowej i kanalizacyjnej na terenie ca³ego
miasta. By³ pracownikiem sumiennym i bardzo odpowie-
dzialnym w wykonywaniu powierzonych obowi¹zków.

W maju 2004 roku ze wzglêdów zdrowotnych przeszed³
na rentê inwalidzk¹. Zmaganie siê z ciê¿k¹ chorob¹ nie
by³o ukierunkowane na w³asn¹ osobê. W tym trudnym
czasie nie rozsta³ siê z firm¹. Dalej pomaga³ s³u¿¹c rad¹ i
fachow¹ wiedz¹.

Jak trudno ¿egna siê cz³owieka, którego praca by³a pasj¹.

Z ¿alem ³¹czymy siê w ¿a³obie z wszystkimi, którym bliski by³ pan Marian Majerowicz.
Zarz¹d ZGW-K Sp. z o.o.
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Czy pomog¹?

Sztab o zagro¿eniach. „Ptasia grypa”

W Tomaszowie co roku wystêpuje
zagro¿enie powodziowe. Okazuje siê
jednak, ¿e to problem tylko mieszkañ-
ców i w³adz miasta. Samorz¹d woje-
wództwa i w³adze wojewódzkie nie
chc¹ bowiem pomóc w jego rozwi¹za-
niu. 14 marca w Urzêdzie Miasta odby-
³a siê konferencja, na któr¹ Prezydent
Miasta zaprosi³ przedstawicieli w³adz
województwa i samorz¹du wojewódz-
kiego. Niestety nie przyby³ nikt. Poja-
wi³ siê natomiast z-ca dyrektora Woje-
wódzkiego Zarz¹du Melioracji i Urz¹-
dzeñ Wodnych Wojciech Drozdek. Nie
mia³ jednak dobrej informacji dla w³adz
Tomaszowa i mieszkañców zalewanych
terenów. Obecni na konferencji dowie-
dzieli siê tylko, ¿e to nie s¹ zadania
WZMiUW. Okaza³o siê, ¿e nie wiado-
mo kto odpowiada za pog³êbienie rze-
ki. A jest to sprawa, o któr¹ bardzo za-
biegaj¹ m.in. mieszkañcy ulicy Czarnej.
- Jestem zdegustowany, ¿e na nasze za-
proszenie tylko tak nieliczne œrodowi-
ska odpowiedzia³y. Rzeka przecie¿ nie
wyp³ywa w mieœcie i nie koñczy siê w
mieœcie. Nie przyjmuje do wiadomoœci,
¿e to nie s¹ ich zadania, ¿e to Marsza³-
ka Województwa nie obchodzi, bo od-
powiada tylko za tereny rolne – mówi³
prezydent Miros³aw Kukliñski. – Wie-
lokrotnie zg³aszaliœmy problem zagro-
¿enia powodziowego zarówno do Mar-
sza³ka jak i Wojewody. Przez rok pism,
które wysy³aliœmy uzbiera³a siê ca³a
sterta – doda³ wiceprezydent Jan ¯erek.

Niestety spory kompetencyjne po-
woduj¹, ¿e do Tomaszowa nie trafiaj¹

œrodki, które po-
zwoli³yby rozwi¹-
zaæ problem. Choæ
i tak dziêki zabie-
gom w³adz miasta
s¹ wiêksze ni¿ po

powodzi w 2002 roku, gdy na usuwa-
nie skutków Skarb Pañstwa przeznaczy³
tylko 38 tysiêcy 306 z³otych. W ubie-
g³ym roku na wniosek prezydenta, Rada
Miejska przekaza³a 1 mln z³otych a po
monitach w³adz Tomaszowa rz¹d prze-
s³a³ na pomoc mieszkañcom jeszcze
300.000. Jest szansa, ¿e kolejne 250.000
trafi do naszego miasta. – Mam nadzie-
jê, ¿e uda siê te œrodki przeznaczyæ na
pog³êbienie rzeki Czarnej, ale to niestety

nie zale¿y od nas – wyjaœnia prezydent
Kukliñski.

Niestety to tylko kropla w morzu
potrzeb. Rz¹d i jego s³u¿by w terenie
oraz samorz¹d województwa powinny
baczniej przyjrzeæ siê potrzebom Toma-
szowa i zagro¿eniom powodziowym.
Ubieg³oroczne zdarzenia by³y jednymi z
najwiêkszych w kraju i mog¹ siê powtó-
rzyæ jeœli Marsza³ek z Wojewod¹ bêd¹ siê
spieraæ o to kto powinien daæ œrodki.

Monitoring rzek

Wodowskazy zamontowane

Pracownicy Referatu Zarz¹dzania Kryzysowego i Spraw Obron-
nych Urzêdu Miasta  na bie¿¹co monitoruj¹ stan Pilicy, Czarnej i
Wolbórki. Codziennie sprawdzany jest poziom wód na wodowska-
zach. – ¯eby ta informacja dociera³a do mieszkañców, na stronie
www.tomaszow-maz.pl znajduj¹ siê wykresy pokazuj¹ce poziomy
rzek – wyjaœnia kierownik referatu Leszek Jakubowski.

3 wodowskazy pojawi³y siê na rzece
Czarnej i Wolbórce. - Poprzednie zosta-
³y zniszczone lub zabra³a je woda – t³u-
maczy Jerzy Zysiak z Zak³adu Konser-
wacji i Urz¹dzania Zieleni. Dziêki no-
wym miernikom bêdzie mo¿na ³atwo
odczytaæ poziom rzek i monitorowaæ
zagro¿enia. – Na Wolbórce zainstalowa-

liœmy dwa wodowskazy a na Czarnej
jeden. Ponadto usunêliœmy wszystkie
ga³êzie oraz przedmioty, które mog¹ ta-
mowaæ przep³yw wody – dodaje J. Zy-
siak.

Wodowskazy zosta³y zakupione
przez Urz¹d Miasta a ich koszt to 8.000
z³otych.

Komunikat Ministra Zdrowia dotycz¹cy prostych zasad zachowania  w celu unikniêcia zara¿enia siê wirusem ptasiej grypy

Kolejne posiedzenie Sztabu Anty-
kryzysowego jakie odby³o siê w Urzê-
dzie Miasta poœwiêcone by³o dwóm za-
gro¿eniom: powodzi i ptasiej grypie.

Obradom przewodniczy³ wiceprezydent
Jan ¯erek a uczestniczyli w nim przed-
stawiciele wojska, Stra¿y Miejskiej,
wydzia³ów i referatów Urzêdu Miasta,
spó³ek komunalnych, Szpitala Rejono-
wego, Powiatowy Lekarz Weterynarii.

Poinformowano o dzia³aniach zwi¹-
zanych z profilaktyk¹ przeciwpowo-
dziow¹ np. montowaniu wodowskazów
czy informacji na stronie internetowej
o poziomie wody w rzekach (piszemy o
tym w innym miejscu). Wiceprezydent
Jan ̄ erek zauwa¿y³, ¿e sytuacja jest lep-
sza ni¿ podczas ostatniego posiedzenia
sztabu przede wszystkim ze wzglêdu na
pogodê.

Wiêcej miejsca poœwiêcono „ptasiej
grypie”, która niestety pojawi³a siê rów-
nie¿ w Polsce. Na razie zara¿one ptaki
pojawi³y siê z dala od Tomaszowa i
województwa ³ódzkiego, ale nale¿y byæ
przygotowanym na mo¿liwoœæ wyst¹-

pienia zagro¿eñ tak¿e na naszym tere-
nie. – Bezpoœredniego zagro¿enia dla
miasta i powiatu nie ma – uspokaja³ dr
Janusz Izdebski, z-ca Powiatowego Le-

karza weterynarii -
Nie oznacza to jed-
nak, ¿e nie ma zagro-
¿enia jej wyst¹pienia
w ka¿dym czasie –
doda³. – Wkrótce po-
jawi  siê wiele pta-
ków, bêd¹ siê one
przemieszczaæ. Mo-
¿emy mieæ do czynie-
nia z pad³ymi ptaka-
mi wodnymi takimi
jak ³abêdzie, kaczki
czy czaple. Zawsze w
tych wypadkach mu-

simy byæ bardziej czujni – wyjaœnia³ dr
Izdebski. Poinformowa³, ¿e w przypad-
ku wykrycia takich ptaków nale¿y po-
informowaæ odpowiednie s³u¿by, w tym

Powiatowego Inspektora Weterynarii. –
Niedawno mieliœmy czaplê siw¹, która
pad³a ko³o Niebieskich •róde³, ale na
szczêœcie nie wykryto wirusa „ptasiej
grypy”.

Na wypadek pojawienia siê zara¿o-
nych ptaków, odzie¿ ochronna jest za-
bezpieczona, gorzej sytuacja wygl¹da w
przypadku szczepionek. – W tej chwili
s¹ niedostêpne – mówi Witold Kie³ko-
wicz, dyrektor Szpitala Rejonowego. –
Osoby, które mia³y kontakt z wirusem
to w pierwszej kolejnoœci powinny
otrzymaæ szczepionkê przeciwko gry-
pie, ludzkiej grypie – dodaje. – Na ten
cel szpital nie otrzyma³ ¿adnych œrod-
ków. Jesteœmy natomiast przygotowani
od strony medycznej.

Termin kolejnego posiedzenia Sztabu
Antykryzysowego nie zosta³ ustalony.

– Spotkamy siê, gdy zaistnieje taka
potrzeba – zakoñczy³ wiceprezydent Jan
¯erek.

W zwi¹zku z podejrzeniami, ¿e na terenie Polski pojawi³y siê ptaki zara¿one
wirusem H5N1 informujê, ¿e ryzyko przeniesienia siê tego wirusa na ludzi jest
znikome. W celu ca³kowitego wykluczenia takiego przypadku apelujê o prze-
strzeganie nastêpuj¹cych zasad:

spo¿ywaj miêso drobiowe, przetwory drobiarskie i jaja poddane odpowied-
niej obróbce cieplnej w temperaturze minimum 70 stopni C;

myj dok³adnie z u¿yciem detergentu wszystkie przedmioty, które mia³y kon-
takt z surowym drobiem (deski, no¿e, talerze); pamiêtaj, ¿e zamro¿enie miêsa
nie niszczy wirusa ptasiej grypy;

 nie dotykaj, bez odpowiedniego zabezpieczenia, martwych lub sprawiaj¹-
cych wra¿enie chorych ptaków dzikich ani ubitego drobiu; przede wszystkim
dopilnuj, aby nie robi³y tego dzieci;

zadbaj o to, aby dzieci unika³y miejsc bytowania dzikiego ptactwa, ferm dro-
biu oraz innych miejsc jego przetrzymywania;

myj rêce po ka¿dorazowym zetkniêciu z ptactwem, zarówno dzikim, jak i
hodowlanym; dopilnuj, aby robi³y to tak¿e dzieci;

pamiêtaj, aby surowe miêso drobiowe nie mia³o stycznoœci z innymi produk-
tami ¿ywnoœciowymi

Przypominamy te¿ o przestrzeganiu zakazu przywozu z zagranicy ¿ywego lub
martwego ptactwa, drobiu i wyrobów drobiarskich, jaj, nieprzetworzonych piór i
ich czêœci, pierza, puchu oraz trofeów myœliwskich.

Ptasia grypa (influenza ptaków) to choroba zakaŸna wystêpuj¹ca powszech-
nie u ptaków, wywo³ana przez wirusa z rodziny Orthomyxoviridae, rodzaju In-
fluenzavirus A - odmianê wirusa grypy.

Wa³y przeciwpowodziowe by³y umacniane ju¿ latem 2005 roku.
Wiceprezydent Jan ¯erek sprawdza stan prac przy ul.
Nowowiejskiej.
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Siódemka na szóstkê.
„ Musimy nauczyæ siê dbaæ o œrodowisko ,
w którym   mamy ¿yæ. Chodzi tylko o to,
czy nauczymy siê tego na czas.”
Dawid Gates

Okres przedszkolny jest wa¿nym
etapem ¿ycia cz³owieka i chc¹c podkre-
œliæ ten fakt, przytaczam s³owa Roberta
Fulghuma :„ Wszystkiego , co napraw-
dê trzeba wiedzieæ, nauczy³em siê w
przedszkolu - o tym jak ¿yæ , co robiæ,
jak postêpowaæ, wspó³¿yæ z innymi, pa-
trzeæ , odczuwaæ , myœleæ , marzyæ i
wyobra¿aæ sobie lepszy œwiat.”

Dbaj¹c w naszym przedszkolu , by
edukacja dzieci by³a pe³na, nie brakuje
wiêc w niej elementów edukacji ekolo-
gicznej . oczywiste jest to, ¿e wp³yw
przedszkolaka na zanieczyszczenie œro-
dowiska jest naprawdê niewielki , ale
wa¿ne jest kszta³towanie u dzieci po-
czucia odpowiedzialnoœci za stan przy-
rody.

W przedszkolu naszym jest wiele
okazji do rozbudzania wra¿liwoœci eko-
logicznej . Obejmuje ona zaznajomie-
nie dzieci ze œwiatem roœlin i zwierz¹t ,
z przyrod¹ nieo¿ywion¹ a tak¿e naucza-
nie ich dostrzegania i prze¿ywania piêk-
na przyrody oraz obcowania z ni¹ . Dla-
tego te¿ szczególn¹ uwagê zwracamy na
rozwijanie u dzieci szacunku i
poczucia odpowiedzialnoœci za
stan i pomno¿enie zasobów na-
turalnych œrodowiska cz³owieka
, wra¿liwoœci na œrodowisko
przyrodnicze , szacunek do nie-
go , racjonalne korzystanie z
jego zasobów , d¹¿enie do kon-
taktów z nieska¿onym œrodowi-
skiem,

Dzia³alnoœæ proekologiczn¹
rozpoczynamy od „ w³asnego
podwórka”. Chlub¹ naszego
przedszkola od lat jest najwiêk-
szy w Tomaszowie ogród przed-
szkolny . Jest on swoistym la-
boratorium pod chmurk¹, w któ-
rym dzieci maj¹ mo¿liwoœæ ob-
serwacji ¿ycia fauny i flory
.Dzieci dbaj¹ o zachowanie do-
tychczasowego piêkna ogrodu ,
ale jednoczeœnie same lub
wspólnie z rodzicami mog¹ decydowaæ
o jego dalszym

przeobra¿eniu .
Wa¿nym elementem transformacji

ogrodu by³o wzbogacenie go o now¹ ro-
œlinnoœæ, a nastêpnie wymiana metalo-
wego sprzêtu ogrodowego na ekologicz-
ny. Równie¿ sale przedszkolne stopnio-
wo zmieniaj¹ swój charakter na bardziej
funkcjonalny i ekologiczny . S³u¿y temu
kapitalny remont ³azienek , wymiana
mebli we wszystkich pomieszczeniach
przedszkolnych , unowoczeœnienie
kuchni , wymiana stolarki okiennej , za-
projektowanie nowych ekologicznych
k¹cików przyrody , które sta³y siê miej-
scem wzmo¿onej aktywnoœci naszych
wychowanków .

Jako nauczyciele , pragniemy aby
nasi wychowankowie , w przysz³oœci
mogli powiedzieæ, ¿e „wszystkiego, co
trzeba wiedzieæ o przyrodzie, jak j¹ ko-
chaæ i chroniæ-nauczyli siê w przedszko-
lu „.Dlatego te¿ , w ramach konkretnych
dzia³añ naszego

przedszkola znalaz³y siê nastêpuj¹-

ce projekty i przedsiêwziêcia wprowa-
dzaj¹ce dzieci w œwiat ekologii :

1 „ Uœmiech na siódemkê”
- mycie zêbów w przedszkolu
- rozumienie koniecznoœci wizyt

kontrolnych u stomatologa
- udzia³ w akcji PCK „ Wiewiórka „

2. „Czyœcioszki „
- œwiadome stosowanie zasad higie-

ny osobistej
- pogadanki z higienistk¹ i spotka-

nie z lekarzem pediatr¹

3. „Ruch to zdrowie „
- æwiczenia gimnastyczne i zabawy

ruchowe sprzyjaj¹ce rozwojowi   eks-
presji ruchowej dzieci, zabezpieczenie
potrzeby ruchu poprzez zabawy na
œwie¿ym powietrzu

- przekszta³canie przedszkolnego
placu zabaw w ekologiczny ogród przy-
jazny

dziecku ( drewniane wyposa¿enie )
- gimnastyka korekcyjna
4. „ Wszystko powinno byæ    czyste

- to oczywiste „
- rozumienie koniecznoœci   utrzy-

mania zabawek i miejsc s³u¿¹cych do
zabawy w , czystoœci, uczestnictwo w
pracach porz¹dkowych w k¹cikach za-
interesowañ i szafkach indywidualnych,
pe³nienie dy¿urów porz¹dkowych

- udzia³ w Ogólnopolskim Programie
„ Domestos- Tu by³em

-  udzia³ w Ogólnopolskim Konkur-
sie Plastycznym „Dzieñ Zdrowia
Dziecka”

- udzia³ w Konkursie Plastycznym
„Moja dewiza-zdrowo ¿yæ” organizo-
wanym przez MOK

5. Profilaktyczne badanie wad po-
stawy

6. „Bezpieczna droga przedszkolaka,,
- zapoznanie dzieci z podstawowy-

mi zadaniami bezpiecznego poruszania
siê po ulicy

  - spotkanie  z policjantem
  - urz¹dzanie miasteczka ruchu dro-

gowego na terenie ogrodu przedszkol-
nego

 7. „Jedz owoce i jarzyny, w nich

mieszkaj¹ witaminy”
- uœwiadomienie dzieciom potrzeby

racjonalnego, zdrowego od¿ywiania siê
poprzez odpowiednio dobran¹ literatu-

rê oraz sytuacje edukacyjne: wspólne
wykonywanie kompotów owocowo-
warzywnych, surówek, sa³atek, kana-
pek,

- quiz „¯yj zdrowo (6-latki)
 8. „Zieleñ wokó³ nas”

- prowadzenie upraw w k¹cikach
przyrody

- wycieczki do rezerwatu przyrody
„Niebieskie •ród³a”

- „Leœnym tropem” – wycieczki do
lasu (Zakoœciele, Smardzewice, Budzi-

szewice, œcie¿ka zdrowia w Spale)
9. „Zwierzaki ma³e i du¿e”
- zwiedzanie Ogrodu Zoologiczne-

go w £odzi
- ogl¹danie stada koni w Bogus³awi-

cach
- zwiedzanie Rezerwatu ¯ubrów w

Ksi¹¿u
- poznawanie strusi afrykañskich na

strusiej fermie w Smardzewicach
10. „Ptasie pogotowie”
- dokarmianie ptaków zim¹
11. Akcja „Sprz¹tanie Œwiata”
- wdra¿anie do czynnego uczestnic-

twa w akcji
- rozumienie koniecznoœci sortowa-

nia odpadów wytwarzanych przez cz³o-
wieka

12. „Zabawy z wod¹”
- doœwiadczenia z wod¹ – poznawa-

nie ró¿nych stanów wody
- poznanie przyczyn zanieczyszcza-

nia wody, kszta³towanie nawyku
oszczêdnego  z niej korzystania

- wycieczka do Miejskiej Oczysz-
czalni Œcieków

13. „Wody wokó³ nas”
- kszta³towanie poczucia odpowiedzial-

noœci za stan czystoœci wód i obowi¹zku
ich zachowanie dla przysz³ych pokoleñ

- miêdzyprzedszkolne obchody
Œwiêta Ziemi: organizacja i udzia³ dzieci
(6-letnich) w konkursach i zabawach o
charakterze ekologicznym.

14. Uroczyste powi-
tanie nowych pór roku
w strojach „ekologicz-
nych”

- Bal Jesieni
- Bal Wiosny
- Bal Przebierañców
15. „Coœ z niczego”
- kiermasz œwi¹tecz-

ny (wykonanie upomin-
ków i kartek œwi¹tecz-
nych z naturalnych ma-
teria³ów)

W procesie edukacji
ekologicznej wa¿nym
czynnikiem s¹ œrodki
dydaktyczne. Pe³ni¹ one
wiele funkcji. S³u¿¹
zdobywaniu wiadomo-
œci i wyrabianiu w³aœci-
wych postaw wobec
przyrody i kszta³towa-

nia œrodowiska. W naszym przedszko-
lu wykorzystujemy nastêpuj¹ce œrodki
dydaktyczne:

- œrodki wizualne: filmy, fotografie,
ilustracje, obrazy, rysunki, albumy,
ksi¹¿ki

- œrodki s³uchowe: piosenki, wiersze,
opowiadania, inscenizacje i inne teksty
literackie, odg³osy zwierz¹t i dŸwiêki
przyrody

- œrodki manipulacyjne: gry planszo-
we, loteryjki, domino i kartty

- okazy naturalne
- œrodki i urz¹dzenia techniczne:

lupa, akwaria, terraria
Ekologia w naszym przedszkolu

nie jest czymœ nowym. Poznawanie
przyrody, rozbudzanie zainteresowa-
nia ni¹ zawsze by³o obecne w planach
i pracy pedagogicznej. Dzisiaj jednak
bardziej ni¿ do tej pory kszta³cimy u
dzieci œwiadomoœæ ekologiczn¹. Wyni-
ka to z tego, ¿e œrodowisko cz³owieka
ulega ci¹g³ej i pog³êbiaj¹cej siê degra-
dacji, dlatego te¿ dzisiejsz¹ ludzkoœæ,
poczynaj¹c od dzieci najm³odszych na-
le¿y intelektualnie przygotowywaæ do
ochrony i kszta³towania œrodowiska.

Opracowanie:
Marzena Adamska, Beata Baran

i Sylwia Broniarek

BAL PO EUROPEJSKUBAL PO EUROPEJSKUBAL PO EUROPEJSKUBAL PO EUROPEJSKUBAL PO EUROPEJSKU
Mimo, ¿e wielu organizatorów

ostatkowych bali próbuje wykorzy-
stywaæ pomys³, którego pre-
kursorami s¹ tomaszowscy
dzia³acze TKKF, to przebie-
rañcowa impreza ci¹gle cie-
szy siê nies³abn¹cym powo-
dzeniem. Tegoroczny bal by³
ju¿ siedemnastym z kolei, a
w pamiêci sta³ych bywalców
wci¹¿ pozostaj¹ Jaskiniowcy,
Gnojna, Kosmos i wiele in-
nych bali na których  bawio-
no siê wyœmienicie i prawie
zawsze do bia³ego rana. Tym
razem S³awomir Krê¿elew-
ski z ¿on¹ Barbar¹ oraz silna grupa
wsparcia, do której nale¿eli: Miros³a-
wa i Jerzy S³owiñscy, El¿bieta i
Krzysztof Wojtalczyk, Magda i S³a-
womir Wolscy zadecydowali, ¿e te-

matem tegorocznej zabawy bêdzie Unia
Europejska. Poszczególne stoliki pre-

zentowa³y kraje nale¿¹ce do wspólnoty
europejskiej. Najliczniejsz¹ grup¹ by³y
ogniste Hiszpanki ze swoimi partnera-
mi. Efektownie prezentowali siê Duñ-
czycy, Belgowie, Grecy i W³osi. Nasz

kraj reprezentowa³o dwóch ojców dy-
rektorów oraz sfrustrowane i niedoce-

niane pielêgniarki, a tak¿e kil-
ka roszczeniowo nastawio-
nych przedstawicielek mohe-
rowych beretów. W turnie-
jach rozegranych dla uatrak-
cyjnienia zabawy zwyciê¿ali
najsprawniejsi uczestnicy
balu, a sêdziowie jak zwykle
byli dobrze przygotowani i
bezstronni. Rzut moherowym
beretem do celu cieszy³ siê
tak¹ popularnoœci¹, ¿e uczest-
nicy rywalizowali jeszcze po
zakoñczeniu oficjalnej kon-

kurencji. Pierwsze pary zaczê³y opusz-
czaæ salê dopiero po godzinie trzeciej,
deklaruj¹c swoj¹ obecnoœæ w kolejnej
zabawie ju¿ za rok, pod warunkiem,
¿e herbata bêdzie za darmo.
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Ludwików to dzielnica Tomaszowa
le¿¹ca po drugiej stronie rzeki Pilicy.
Tak przynajmniej okreœla t¹ dzielnicê
wiêkszoœæ mieszkañców naszego mia-
sta. Jednorodzinna zabudowa i w¹skie
uliczki to typowa charakterystyka tej
dzielnicy. Mieszkañcy Ludwikowa od
lat ¿yj¹ w spokoju, poniewa¿ nie pamiê-
taj¹, aby kiedykolwiek coœ znacz¹cego
dzia³o siê na ich terenie. Wybudowany
koœció³ to chyba ostatnia znacz¹ca in-
westycja w tej czêœci miasta. W ubie-
g³ym roku ruszy³y wreszcie du¿e prace
inwestycyjne w tym rejonie. Ulic¹ Bia-
³obrzesk¹ uk³adany siê
du¿y ruroci¹g, którym
w niedalekiej przysz³o-
œci pop³yn¹ ludwikow-
skie œcieki. Inwestycja
ta poch³onie blisko 5
mln. z³. Tylko na odcin-
ku od mostu do torów
kolejowych. Na szczê-
œcie w wiêkszoœci bêd¹
to œrodki pochodz¹ce z
Unii Europejskiej.
Choæ inwestycja cieszy
nie wszyscy mieszkañ-
cy s¹ z niej zadowole-
ni. Konieczne uci¹¿li-
woœci zwi¹zane z inwe-
stycj¹ wielu nie przypad³y do gustu.
Najbardziej da³ siê we znaki objazd dla
ruchu ko³owego. Trudno zreszt¹ siê dzi-
wiæ mieszkañcom Ludwikowa, ka¿dy
nie lubi objazdów, du¿ego ruchu, a
szczególnie ciê¿kiego taboru samocho-
dowego. Jednak, aby móc cokolwiek
zrobiæ trzeba ponieœæ pewne wyrzecze-
nia. Nie da siê zrealizowaæ tak du¿ej
inwestycji bez uci¹¿liwoœci. Tym bar-
dziej, ¿e od tej inwestycji tak naprawdê
zale¿y dalszy rozwój dzielnicy. Zaraz
za t¹ inwestycj¹ powinny iœæ nastêpne
tzn. budowa dalszych kolektorów w na-

stêpnych ulicach, jak chocia¿by ul. Lu-
dwikowska i ul. Robotnicza. Poprowa-
dzenie kolektora œciekowego tymi uli-
cami dopiero pozwoli na przy³¹czanie
bocznych i ciasnych uliczek, a przecie¿
o to chodzi, aby to konkretni mieszkañ-
cy zamieszkuj¹cy dzielnicê mogli przy-
³¹czaæ swoje domostwa
do kolektora. Tak, wiêc
rysuje siê raczej doœæ
burzliwa przysz³oœæ dla
mieszkañców Ludwi-
kowi. Burzliwa to zna-

czy wieloletnie inwestycje, które po-
ch³on¹ ciê¿kie miliony z³otych i spowo-
duj¹ ci¹g³e utrudnienia w tym rejonie
miasta. Jednak trzeba zadaæ pytanie:,
Co jest lepsze? Dalsza stagnacja i ma-
razm, czy te¿ pewne nawet d³ugotrwa-
³e utrudnienia, a w konsekwencji roz-
wój tej czêœci miasta? Dziœ wiemy, ¿e
budowa i utwardzanie ulic ludwikow-
skich nie wchodzi w grê. Nie mo¿na,
bowiem k³aœæ nawierzchni asfaltowej,
tam gdzie nie ma odp³ywu wód opa-
dowych i kanalizacji sanitarnej. Miej-
my nadziejê, ¿e wszyscy to przyjm¹ ze

zrozumieniem.
Jednak Ludwików dziœ, to nie tylko

inwestycje kanalizacyjne. Oto, bowiem
w tym roku rusza ca³kiem nowa inwe-
stycja szkolno-sportowa tj. budowa sali
sportowej przy szkole podstawowej. In-
westycja ta poch³onie równie¿ wielkie

œrodki z bud¿etu miasta, jednak
spowoduje, ¿e dzieci uczêszczaj¹-
ce do tej szko³y bêd¹ odbywaæ za-
jêcia z wychowania fizycznego w
profesjonalnych warunkach. Sala,
jaka ma powstaæ to przecie¿ obiekt
nie tylko dla dzieci chodz¹cych

do szko³y. Tak du¿y obiekt sportowy
pozwoli na korzystanie z niego innym
grupom z tej dzielnicy, jak chocia¿by
miejscowym stra¿akom z OSP, którzy
bêd¹ mogli lepiej zadbaæ o w³asna
kondycjê fizyczn¹ i to przez okres
ca³ego roku.

Gdy spojrzymy na ostatnie lata i
nowe zamierzenia wyraŸnie widaæ o¿y-
wienie w tym zaniedbanym do niedaw-
na rejonie miasta. Miejmy nadziejê, ¿e
w³adzy nie zabraknie determinacji do
realizacji rozpoczêtych zamierzeñ i ¿e
na tym nie bêdzie koniec.
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AW. Panie Prezydencie jak Pan da-
lej widzi rozwój Bia³obrzegów, które
mo¿na powiedzieæ przez znaczny okres
swej historii by³y raczej zapomnian¹
dzielnic¹?

MK. W pewnym sensie tak mo¿na
powiedzieæ. Coœ jednak na przestrzeni
tych lat zrobiono. Zapewne o wiele wiê-

cej uda³oby siê zrobiæ, gdyby dzielnica
ta posiada³a podstawowe elementy in-
frastruktury komunalnej. Myœlê tu
przede wszystkim o sieci kanalizacji
sanitarnej ³¹cz¹cej poszczególne ulice,
przy których mieszkaj¹ mieszkañcy
Bia³obrzegów. Z sieci¹ kanalizacji in-
tegralnie zwi¹zane s¹ lokalne drogi i
skrzy¿owania, czyli infrastruktura ko-
munikacyjna. Chcia³bym, aby jak naj-
szybciej zosta³y generalnie rozwi¹zane
wêz³y komunikacyjne, które pozwoli-
³yby na dalsze planowanie inwestycji.
Dziœ, aby do koñca zaplanowaæ i do-
k³adnie zakoñczyæ projekty techniczne
budowy kanalizacji musimy czekaæ na
plany drogowe i ich realizacjê.

AW. A szczegó³owo? O jakie rozwi¹-
zania komunikacyjne chodzi?

MK. Chodzi g³ównie o skrzy¿owa-
nie ul. Bia³obrzeskiej z ul. Opoczyñsk¹
i ulicami W¹salsk¹, Gminn¹ i Hubala.
Chcia³bym, aby to skrzy¿owanie,  ¿eby
by³o tak przebudowane, aby gdy doj-
dziemy z budow¹ kanalizacji sanitarnej
nie trzeba by³o ponownie zrywaæ i nisz-
czyæ struktury drogi. Na dziœ mogê po-
wiedzieæ, ¿e ostatnie rozmowy, jakie
prowadziliœmy z Zarz¹dem Dróg Wo-
jewódzkich napawaj¹ nas du¿ym opty-
mizmem. S¹dzê, ¿e ka¿dy wie, i¿ ul Bia-
³obrzeska i Opoczyñska s¹ to drogi wo-
jewódzkie i nic nie mo¿emy tutaj zro-
biæ bez udzia³u zarz¹dcy drogi. Mogê
poinformowaæ mieszkañców tej dziel-
nicy, ¿e ju¿ jest w koncepcji zatwier-
dzona rozbudowa tego skrzy¿owania na
du¿e rondo z sygnalizacj¹ tak, aby mak-
symalnie poprawiæ ruch i bezpieczeñ-
stwo w tym rejonie Bia³obrzegów. My-
œlê, ¿e realizacja tego zadania nast¹pi
³¹cznie z budow¹ kanalizacji sanitarnej
w tej okolicy.

AW. A co z innymi sprawami? Na
przyk³ad na Ludwikowie ju¿ w tym roku

bêdzie budowana nowa bardzo nowo-
czesna hala sportowa przy szkole podsta-
wowej. Na co mog¹ liczyæ Bia³obrzegi?

MK. O innych sprawach te¿ nie za-
pominamy. A’propos budowy sali spor-
towej w Ludwikowie, to istotnie bêdzie-
my tam budowaæ bardzo ³adny obiekt.
Proszê jednak pamiêtaæ, ¿e szko³a ta nie

posada w ogóle sali gimnastycz-
nej. I jak Pan sam zauwa¿y³ na
pocz¹tku, rozmawiamy trochê o
zapomnianych w historii Toma-
szowa dzielnicach – nie wszyst-
ko da siê zrobiæ od zaraz. Jeœli
chodzi o Bia³obrzegi to dla przy-
pomnienia, chcê zauwa¿yæ, ¿e w
ostatnich tylko dwóch latach
przeznaczyliœmy bardzo du¿o
œrodków na poprawê stanu dróg,
które by³y w op³akanym stanie.
Odnowiliœmy szko³ê podsta-
wow¹, która dziœ cieszy oko no-
wym wygl¹dem, choæ mam œwia-
domoœæ, ¿e jeszcze nie wszystkie
prace w szkole uda³o siê zakoñ-
czyæ. Jednak kolejne lata to ko-
lejne nasze dzia³ania, aby obiekt
by³ gruntownie odnowiony. Po-

prawiliœmy otoczenie wokó³ Dzielnico-
wego Oœrodka Kultury. Chcemy, aby ten
oœrodek dalej zosta³ rozbudowany i
upiêkszony tak, aby mo¿na by³o w nim
prowadziæ dzia³alnoœæ kulturaln¹ o wie-
le wiêkszym zakresie. Bia³obrzegi to
przecie¿ najstarsza czêœæ naszego mia-
sta, która obchodzi³a w ubieg³ym roku
swój okr¹g³y jubileusz. Tej bogatej tra-
dycji nie mo¿na zmarnowaæ, trzeba j¹
kultywowaæ przez kolejne lata, to prze-
cie¿ jest nasze bogate dziedzictwo kul-
turowe.

AW. Dziêkujê za rozmowê.
MK. Dziêkujê.

600 lat temu pojawi³a siê
pierwsza wzmianka o Bia³obrze-
gach. Z tej okazji ukaza³a siê
monografia Jaros³awa P¹zika

oraz Andrzeja Wróbla „Bia³obrze-
gi 1405-1977”, w której autorzy
szeroko prezentuj¹ historiê tej
miejscowoœci a obecnie dzielnicy

miasta. O pocz¹tkach wsi czytamy
m.in.:

W 1405 roku niejaki Dobies³aw z
Bia³obrzegów (w oryginale: Dobeslaus

de Balobregy) zgodzi³ siê zostaæ jednym
ze œwiadków w sprawie pasterzy z
£agiewnik przeciwko Myœliborowi z
Wykna. Zosta³o to w Ksiêgach S¹do-

wych £êczyckich powiatu Brzeziñskie-
go w trzeci¹ niedzielê po oktawie Bo-
¿ego Cia³a tj. 2 czerwca roku pañskie-
go 1405 i jest to pierwsza pisemna
wzmianka o Bia³obrzegach. Nale¿y jed-
nak nadmieniæ, ¿e data ta nie okreœla,
kiedy Bia³obrzegi powsta³y. Miejsco-

woœæ ta, nim zosta³a odnotowana
przez Ÿród³a historyczne, mog³a ist-
nieæ ju¿ od kilku stuleci.

W tej samej ksiêdze s¹dowej w
roku 1418 odnotowano i¿ z Bia³o-
brzegów zosta³ rozjemc¹ w sporze
miêdzy w³aœcicielami i D¹brówki,
i jest to pierwsza pisemna wzmian-
ka z której mo¿na o istnieniu w Bia-
³obrzegach koœcio³a. W spisanej
przez Jana D³ugosza w latach 1470-
1471 „Ksiêdze uposa¿eñ koœciel-
nych diecezji krakowskiej” Bia³o-
brzegi wystêpuj¹ ju¿ jako wieœ pa-
rafialna. Istnia³ tutaj koœció³ drew-
niany, do którego sz³a dziesiêcina
snopowa z jednego pola wsi Szad-
kowice. Wed³ug regestru poboro-
wego z powiatu opoczyñskiego w

1508 roku Stanis³aw D¹browski, Doro-
ta, Marcin, Bartoszowa i Anna, w³aœci-
ciele Bia³obrzegów, Unewla i W¹wa³u,
p³acili wspólny podatek w wysokoœci 19

groszy. Prawdopodobnie Marcin i
Anna to póŸniejszy biskup Marcin
Bia³obrzeski i jego matka. Natomiast
z ksiêgi uposa¿eñ koœcielnych sporz¹-
dzonej z nakazu arcybiskupa gnieŸ-
nieñskiego Jana £askiego dowiaduje-
my siê, ¿e w 1521 roku by³ ju¿ tu ko-
œció³ pod wezwaniem Œw. Marcina. Z
tego okresu pochodzi³ prawdopodobnie
obraz patrona rycerzy œw. Marcina,
malowany na desce na podk³adzie kre-
dowym, który niestety zagin¹³ podczas
zawieruch wojennych ubieg³ego wieku.

Przez lata Bia³obrzegi i Ludwików
by³y wsiami wchodz¹cymi w sk³ad
ró¿nych gmin. Wszystko zmieni³o siê
w 1977 roku. Wtedy to Tomaszów
zwiêkszy³ swe terytorium  o 3046 ha.
Rozporz¹dzeniem Ministra Admini-
stracji, Gospodarki Terenowej i
Ochrony Œrodowiska z 1 stycznia
1977 roku w obrêb Tomaszowa w³¹-
czono ze zniesionej gminy Bia³obrze-
gi obszary so³ectw: Cieb³owice Du¿e,
Karolinów, S³ugowice, Smardzewice,
Tresta Rz¹dowa, Twarda, W¹wa³ i
czêœæ Cieb³owic Ma³ych o ³¹cznej
powierzchni 35 ha oraz obszar lasów
pañstwowych Nadleœnictwa Opoczno
o powierzchni 3011 ha.

Mieszkañcy narzekaj¹ na stan
ulicy Ludwikowskiej.
Starostwo, ktoremu droga
podlega planuje jej naprawê.
Miejmy nadziejê, ¿e szybk¹...
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Przy trasie Tomaszów -Opoczno, za Pilic¹ znajduj¹ siê dzielnice: Bia³obrzegi i Ludwików a w niej a¿ cztery placówki oœwiatowe dla, których organem prowadz¹cym jest
miasto Tomaszów. S¹ to dwie szko³y: Zespó³ Szkó³ Nr 8 przy ul. Gminnej 5/9, Szko³a Podstawowa Nr 7 przy ul. Ludwikowskiej  113/115 oraz dwa  przedszkola: nr 9 i 10.
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UCZNIOWIE

S¹ to dzieci z dzielnicy Bia³obrzegi oraz z tere-
nu Gminy Tomaszów Maz. : ze wsi Cieb³owice
Du¿e, Cieb³owice Ma³e .

Licznie uczestnicz¹ w zajêciach dodatkowych
: œpiewaj¹ w chórze szkolnym i zespole wokalnym,
wielka ciekawoœæ wiedzie ich na zajêcia w kó³-
kach informatycznych, oblegaj¹ halê sportow¹ na
zajêciach SKS-u, je¿d¿¹ w ka¿d¹ sobotê na basen,
ucz¹ siê dodatkowo jêzyka angielskiego, rozwi-
jaj¹ talenty recytatorskie. Chêtnie startuj¹ w pro-
ponowanych konkursach np. plastycznych, ekolo-
gicznych, wiedzy po¿arniczej i przedmiotowych,
godnie tam reprezentuj¹c szko³ê. „Tomaszowska
Wiosna” od lat rozbrzmiewa œpiewem uczniów.
Znani s¹ na szczeblach rejonowych, wojewódzkich
i ogólnopolskich, w Kielcach, Czêstochowie, Ko-
ninie.  Równie¿ „Ma³y Konkurs Recytatorski” ,
organizowany co roku, dawa³ im powody do za-
dowolenia,  zajmowali bowiem zaszczytne miej-
sca na wszystkich szczeblach, nawet ogólnopol-
skich.  Laureaci szkolnego konkursu literackiego

„Mój œwiat” zdobyli potwierdzenie dla swych
umiejêtnoœci w Ogólnopolskim Przegl¹dzie Twór-
czoœci Literackiej Dzieci i M³odzie¿y „Lipa 2001
i 2002”. Mo¿emy poszczyciæ siê finalistami kon-
kursów przedmiotowych na szczeblu wojewódz-
kim z fizyki i biologii.  Kilkakrotnie zdobyli wy-
sokie lokaty w rejonowych i wojewódzkich kon-
kursach ekologiczno- turystycznych, oraz wyró¿-
nienia w Ogólnopolskim Konkursie Ekologicznym
„ Eko-Planeta”. Losy historii nie s¹ im obce. Zdo-
byli wyró¿nienie w Ogólnopolskim Konkursie Hi-
storycznym z „Ark¹ przez wieki” oraz wyró¿nie-
nia w konkursie „Losy ¿o³nierza i dzieje orê¿a pol-
skiego. Od Cedyni do Orszy”. Od trzech lat wspó³-
pracuj¹ z Centrum Edukacji Szkolnej w Warsza-
wie. W proponowanych przez nich konkursach z
jêzyka polskiego, z jêzyka polskiego niemieckie-
go i matematyki  uczniowie ZS  Nr 8 znaleŸli siê
w pierwszej trzydziestce na ponad 900 pisz¹cych.
Mog¹ pochwaliæ siê wysokimi wynikami  uzyska-
nymi w egzaminach gimnazjalistów i sprawdzia-
nach klas szóstych organizowanych przez OKE.
Uczniowie odnosz¹ liczne sukcesy sportowe.
Ch³opcy i dziewczêta od wielu lat zajmuj¹ czo³o-
we miejsca w zawodach tenisa sto³owego. Mimo
skromniejszych osi¹gniêæ w innych dyscyplinach
sportu maj¹ nadziejê, ¿e korzystaj¹c z nowocze-
snego obiektu wkrótce siêgn¹ po laury w pozosta-
³ych konkurencjach. Ich szko³a od chwili oddania
hali sportowej do u¿ytku jest gospodarzem zawo-

dów sportowych w ró¿nych dyscyplinach .

ABSOLWENCI

Historia szko³y to tak¿e losy absolwentów. Licz-
ni pozostali w rodzinnej miejscowoœci i tu za³o¿y-
li swoje rodziny. Wielu spoœród nich zajmuje kie-
rownicze stanowiska . S¹ ksiêgowymi,  nauczy-
cielami, lekarzami, dzia³aczami samorz¹dowymi
a tak¿e dobrymi fachowcami w ró¿nych dziedzi-
nach gospodarki.  Czêœæ  z nich prowadzi w³asn¹
dzia³alnoœæ gospodarcz¹.  Niektórzy absolwenci
opuœcili rodzinne strony i wyjechali w ró¿ne re-
giony Polski, realizuj¹c swoje ¿yciowe plany.

Na uwagê zas³uguj¹:
- Kazimierz Karwas – dyrektor techniczny Fa-

bryki Samochodów Osobowych na ¯eraniu,
- Tomasz Danielik – wyk³adowca na warszaw-

skiej Akademii Wychowania Fizycznego,
- Beata Malinowska-Paw³owska – dr in¿ynierii

procesowej, ochrony œrodowiska na
Politechnice £ódzkiej,
- Marcin Kiedrzyñski – dr biologii na Uniwer-

sytecie £ódzkim.

WSPÓ£PRACA ZE ŒRODOWISKIEM
LOKALNYM

Zespó³ Szkó³ Nr 8 jest szko³¹ otwart¹ na pro-
pozycje i pomys³y lokalnych instytucji.

Œciœle wspó³pracuje z:
- Dzielnicowym Oœrodkiem Kultury poprzez

udzia³ w konkursach i wystawach , uczestnictwo
w zajêciach organizowanych na terenie placów-
ki, udostêpnia swoje pomieszczenia sportowe
oraz podejmuje wspólne inicjatywy na rzecz œro-
dowiska lokalnego.

- Ochotnicz¹ Stra¿¹ Po¿arn¹ poprzez wspólne
przygotowywanie uczniów do konkursów wiedzy
po¿arniczej , organizowaniu uroczystoœci i podej-
mowaniu inicjatyw spo³ecznych.

- Miejsk¹ Bibliotek¹ Publiczn¹ zachêcaj¹c
do korzystania z jej zbiorów oraz uczestnic-
twa w organizowanych przez ni¹ lekcjach
otwartych.

- Przedszkolem nr 10 organizuj¹c wspólne spo-
tkania dzieci szkolnych i przedszkolnych.

- Tomaszowskim Schroniskiem dla Zwierz¹t
poprzez systematyczn¹ zbiórkê karmy i koców.

- Ko³em £owieckim „Borsuk” w³¹czaj¹c siê w
zbiórkê ¿o³êdzi i kasztanów, oraz zapraszaj¹c
przedstawicieli na lekcje otwarte.

- Pañstwowym Domem Pomocy Spo³ecznej
prezentuj¹c im swoje programy artystyczne  z oka-
zji Dnia Babci i Dziadka oraz Jase³ka.

- Muzeum bior¹c udzia³ w wystawach, po-
kazach, odczytach oraz we wszystkich kon-
kursach, w których osi¹gamy znacz¹ce suk-
cesy .

- MOPS-em, GOPS-em, Policj¹, S¹dem.

SZKO£A PODSTSZKO£A PODSTSZKO£A PODSTSZKO£A PODSTSZKO£A PODSTAAAAAWOWWOWWOWWOWWOWA NR 7A NR 7A NR 7A NR 7A NR 7

„ Idea³y s¹ jak gwiazdy. Nie mo¿na do nich
dojœæ, ale mo¿na siê nimi kierowaæ.”

George Bernard Shaw

Baza szko³y
 to  hala sportowa

–  oraz po³¹czone ze
sob¹ dwa budynki dy-
daktyczne, w których
znajduje 16 sal lek-
cyjnych, sala gimna-
styki korekcyjnej,
pracownia zajêæ wy-
równawczych, siê bi-
blioteka, œwietlica i
sto³ówka, sala telewi-
zyjna, gabinet peda-
goga, gabinet pielê-
gniarki, pomieszcze-

nia administracyjne, kuchenne i gospodarcze. Na
niewielkim placu szkolnym urz¹dzone s¹ boisko,
skocznia oraz piêkny ogródek. Budynki szkolne
s¹ po modernizacji: wymieniono stolarkê okienn¹,
ogrzewanie, ocieplono  oraz zmieniono elewacjê
zewnêtrzn¹. Klasopracownie s¹ przestronne, urz¹-
dzone estetycznie, wyposa¿one w liczne pomoce
dydaktyczne. Bardzo du¿e zaanga¿owanie w dba-
³oœæ o sale lekcyjne wykazuj¹ rodzice. To dziêki
ich wspó³pracy z opiekunami klasopracowni co
kilka lat przeprowadzane s¹ w nich remonty. Ze-
spó³ posiada dwie pracownie informatyczne, któ-
re ciesz¹ siê wielkim zainteresowaniem uczniów.
Dla znacznej czêœci  z nich  to jedyna mo¿liwoœæ
pracy z komputerem i korzystania z Internetu.

PRACOWNICY

W Zespole Szkó³ Nr 8 zatrudnionych jest 35
nauczycieli. Wszyscy posiadaj¹ wykszta³cenie
magisterskie z przygotowaniem pedagogicznym.
Natomiast wed³ug stopnia awansu zawodowego
kadra pedagogiczna przedstawia siê nastêpuj¹co:
sta¿ystów – 2, kontraktowych – 1, mianowanych
– 16, dyplomowanych – 16. Pracownicy admini-
stracji i obs³ugi to grupa 13 osób. Podkreœliæ nale-
¿y, ¿e spoœród 48 pracowników Zespo³u - 15 to
byli uczniowie tej szko³y. Placówk¹ kieruje dyrek-
tor mgr Lena S³owikowska, a  wicedyrektorem jest
mgr S³awomira Przybyszewska.

Powsta³a w 1962 roku z inicjatywy mieszkañ-
ców. Baza to 9 sal lekcyjnych, œwietlica, bibliote-
ka, sto³ówka szkolna, si³ownia, stadion i pe³nowy-
miarowe boisko do pi³ki no¿nej, boiska do pi³ki
rêcznej, koszykówki i siatkówki, sala przystoso-
wana do zajêæ wychowania fizycznego oraz sala
komputerowa.

 KADRA

W szkole zatrudnionych jest 17 nauczycieli.
Wszyscy maj¹ odpowiednie kwalifikacje i przy-
gotowanie do prowadzenia zajêæ lekcyjnych i po-
zalekcyjnych. S¹ to: nauczyciele dyplomowani –
65%, mianowani – 18%, kontraktowi – 6% i na-
uczyciel – sta¿ysta – 6%.

41 % nauczycieli ma kwalifikacje do naucza-
nia wiêcej ni¿ jednego przedmiotu.

UCZNIOWIE

Do szko³y uczêszcza 205 uczniów jednak bu-
dynek szko³y przewiadziny jest dla 240 uczniów.
Prawie wszyscy mog¹ zatem uczyæ siê w systemie

jednozmianowym, dziêki temu maj¹ mo¿liwoœæ
uczestniczenia w zajêciach organizowanych po lek-
cjach. Pozwala to rozwijaæ zainteresowania
uczniów. Ka¿dego roku uczniowie szko³y zdoby-
waj¹ nagrody i wyró¿nienia w konkursach i zawo-
dach ró¿nych szczebli: miasta, powiatu i woje-
wództwa.

Poziom nauczania przek³ada siê na wyniki
sprawdzianu po 6 klasie, które nale¿¹ do jednych
z najwy¿szych w mieœcie.

OSI¥GNIÊCIA W ROKU SZKOLNYM
2004/2006 W KONKURSACH ARTYSTYCZ-
NYCH:

  I m-ce - Powiatowy Konkurs Plastyczny
”Dzieñ bez samochodu”

  I i III-cie m-ca w Powiatowym Konkursie Pla-
stycznym «»Mój ksi¹¿kowy bohater”

  III m-ce w 25 Powiatowym Konkursie Recy-
tatorskim

  I,II i III m-ce w Miejskim Konkursie Plastycz-
nym ”Najpiekniejsza karta bo¿onarodzeniowa”.
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Przedszkole Nr 10Przedszkole Nr 10Przedszkole Nr 10Przedszkole Nr 10Przedszkole Nr 10

  II m-ce  w Miejskim Konk.Plast.” Moja dewi-
za zdrowo ¿yæ”

  I i III m-ce w Powiatowym Konkursie pt. „Naj-
piêkniejsza  szopka bo¿onarodzeniowa” dla    klas I – III

  I m-ce w Miejskim Konkursie pt. „Anio³y s¹
wœród nas”

W ZAWODACH SPORTOWYCH :
 II m-ce w Mistrzostwach Tomaszowa  i   II m-

ce w Powiatowych Mistrzostwach w Pi³ce Rêcz-
nej Ch³opców

III m-ce w Mistrzostwach Tomaszowa Maz. w
Pi³ce No¿nej  Ch³opców

I m-ce w Mistrzostwach Tomaszowa Maz. i  III
m-ce w Mistrzostwach Powiatu w Tenisie Sto³o-
wym Ch³opców

II m-ce w Mistrzostwach Tomaszowa Maz.  w
Tenisie Sto³owym  Dziewcz¹t i IV m-ce w Mistrzo-
stwach Powiatu w Tenisie Sto³owym Dziewcz¹t

I m-ce w Mistrzostwach Tomaszowa Maz. i II
m-ce w Mistrzostwach Powiatu w Indywidualnych
Biegach Prze³ajowych Dziewcz¹t.

I i II m-ce w Mistrzostwach Tomaszowa Maz.

Szkó³ Podstawowych w Indywidualnych Biegach
Prze³ajowych.

I m-ce w Mistrzostwach Tomaszowa Maz. w
Pi³ce Rêcznej Dziewcz¹t

I m-ce w Mistrzostwach Tomaszowa Maz. i I
m-ce w Mistrzostwach Powiatu w Czwórboju Lek-
koatletycznym Dziewcz¹t

VI m-ce - FINA£  WOJEWÓDZKI  w punkta-
cji dru¿ynowej czwórboju lekkoatletycznego
dziewcz¹t.

ABSOLWENCI  SZKO£Y
 Piotr Stêpieñ – ordynator oddzia³u chirurgii w

Kielcach
 Pawe³ S³owikowski – lekarz ordynator oddzia-

³u psychiatrycznego w Be³chatowie
 Bo¿ena Rzepka – prezes Towarzystwa Ubez-

pieczonego Hestia (Polska Po³udniowa)
 Tadeusz Pytel – prezes Zak³adów Przemys³u

Drzewnego w Konewce
 Wielu absolwentów prowadzi w³asne firmy i

przedsiêbiorstwa, wielu te¿ pracuje w zawodach
nauczyciela.
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2 wrzeœnia 1997 roku oddano do u¿ytku Przed-
szkole nr 9 wybudowane z funduszów Kuratorium
Oœwiaty i Wychowania.

To ma³e przedszkole sk³ada siê z  dwóch
estetyczne i funkcjonalnie urz¹dzonych sal
zabaw i zajêæ dla dzieci, oraz du¿ego pla-
cu zabaw. Mimo, i¿ jest ono niedu¿e  to
jest dobrze wyposa¿one w ró¿norodny
sprzêt audiowizualny i pomoce dydaktycz-
ne. Sala 6- latków  posiada dwa kompute-
ry oraz zestaw  programów  dla dzieci .
Dziêki nim starszaki  rozwijaj¹ umiejêtno-
œci zwi¹zane z nauk¹ pisania i czytania.

 W przedszkolu realizowany jest pro-
gram  MOJE PRZEDSZKOLE  autorstwa
Cz. Cyrañskiego i M. Kwaœniewskiej, a
tak¿e programy w³asne nauczycielek :

„Edukacja czytelnicza – myœlê , mówiê
, czytam”

„Jesteœmy razem” –program integracyj-
ny dla 6 –latków

„Chcê byæ zdrowy” – program promu-
j¹cy postawê prozdrowotn¹

„Bezpieczeñstwo dziecka” – pro-
gram przygotowuj¹cy do dba³oœci o
bezpieczeñstwo w³asne i innych

Program edukacji ekologicz-
nej „ Ziemia – nasz dom ”

Placówka oferuje ponadto za-
jêcia dostosowane do zaintereso-
wañ i potrzeb dziecka:  jêzyk an-
gielski i zajêcia rytmiczne . Dzieci
s¹ objête opiek¹ Poradni Psycho-
logiczno-   Pedagogicznej.

WSPÓ£PRACA ZE ŒRODOWISKIEM
LOKALNYM:

W  codziennej pracy  zaanga¿owani s¹  rodzice
. Kieruj¹c siê  zasad¹ „ wszystko dla dobra dziec-

ka ”. organizowane s¹ spotkania z rodzicami,
wspólne pogadanki , spotkania z fachowcami np.:
logoped¹ , psychologiem , doradc¹ do spraw nar-

kotyków , bibliotekarzem i in-
nymi. Integracji œrodowiska
lokalnego z przedszkolem
sprzyjaj¹  zajêcia otwarte ,
pikniki np.: z Policj¹ Konn¹,
Ormianami i Romami. Takie
spotkania prowadz¹ do wza-
jemnej integracji , ucz¹ tole-
rancji i wzajemnego szacun-
ku dla innych kultur wystêpu-
j¹cych w naszym otoczeniu.

Placówka bierze czynny
udzia³ w uroczystoœciach ,
konkursach i akcjach o cha-
rakterze miejskim i ogólno-
polskim. Przedszkole w³¹czy-

³o siê w ogólnopolskie akcje takie jak: ak-
cja ochrony kasztanowców , „Sprz¹tanie
Œwiata” , „Dni Ziemi ”  i regularnie
uczestniczy w „ Ogólnopolskim Integra-
cyjnym konkursie Piosenki Dzieciêcej –
Tomaszowska  Wiosna”, konkursie „Je-
stem mistrzem w czytaniu,” który bêdzie
kontynuowany  oraz w innych konkur-
sach: recytatorskim, plastycznych. Dzie-

ci wystêpuj¹  ze spektaklami teatralnymi w przed-
szkolu, szkole, koœciele, wyst¹pi³y te¿ w odnowio-
nej Muszli Koncertowej w Parku Miejskim przed-
stawiaj¹c „ Królewnê Œnie¿kê.

Co roku w Przedszkolu nr 9 odbywaj¹ siê spotkania
wigilijne z biskupem radomskim Adamem Odzimkiem.

HISTORIA
Przedszkole mieœci³o siê w niewielkim, drew-

nianym baraku przy obecnej ulicy mjr. Hubala. W
1978 roku placówka przenios³a siê do odkupione-
go od prywatnego w³aœciciela domku jednorodzin-
nego zaadoptowanego na potrzeby przedszkola
przy ul. W¹walskiej i funkcjonuje w nim do dziœ.
Na pocz¹tku swej dzia³alnoœci przedszkole by³o
placówk¹ jednooddzia³ow¹. W 1983 roku podnie-
siono stopieñ organizacyjny przedszkola tworz¹c
trzy oddzia³y i ten stan trwa do dnia dzisiejszego.

Baza:
 Po wielu latach eksploatowania budynku przed-

szkolnego doczeka³ siê on kapitalnego remontu w
okresie wakacyjnym w 2002 roku pocz¹wszy od
ocieplenia œcian, remontu dachu po wymianê sto-
larki okiennej, wymianê centralnego ogrzewania
z wêglowego na gazowe. Wykonano toaletê dla
personelu, wymianê umywalek i baterii ³azienko-
wych. Po³o¿ono p³ytki na pod³odze w holu i szat-
ni. Powiêkszono sale do zajêæ dydaktycznych li-
kwiduj¹c balkony, które stwarza³y zagro¿enie dla
bezpieczeñstwa dzieci. Kuchnia przedszkola na-
bra³a nowego blasku dziêki wymianie kuchni wê-
glowej na gazow¹. Zosta³a po³o¿ona glazura pod-
³ogowa. Œciany w budynku przedszkola zosta³y
odœwie¿one poprzez malowanie i za³o¿enie nowe-
go oœwietlenia. Przedszkole sta³o siê funkcjonal-
ne na miarê XXI wieku.

 Budynek przedszkola jest wolnostoj¹cy, oto-
czony du¿ym, zielonym ogrodem wyposa¿onym
w ekologiczne zabawki dla dzieci. Zalet¹ przed-
szkola jest jego po³o¿enie – na obrze¿u miasta
wœród pól, lasów i ³¹k. Teren, który otacza przed-
szkole spowodowa³ zrodzenie siê koncepcji „ogro-
du marzeñ dla dzieci”. Przedszkole ma charakter
domowy ze wzglêdu na niewielk¹ powierzchniê
sal dydaktycznych, które s¹ jasne, kolorowe, s³o-
neczne    i stale wzbogacane w pomoce dydak-
tyczne.

Programy realizowane :
 „Zajêcia adaptacyjne”, „Æwiczenia ortofonicz-

ne”, „Profilaktyka agresji”, „Bezpieczeñstwo
przedszkolaka”, „Malujê, rysujê, lepiê...”,„Z kom-
puterem na ty”, „Dziecko aktorem”, „Reedukacja
6-letnich”. Programy te pisane s¹ czêsto z „potrze-
by chwili”,   z myœl¹ o wychowankach, aby umo¿-
liwiæ im nabywanie ró¿nych dodatkowych umie-
jêtnoœci, doœwiadczenia zgodnie z ich indywidu-
alnymi potrzebami i mo¿liwoœciami oraz danie im
szansy na osi¹gniêcie pe³nej dojrza³oœci szkolnej.
S¹ to programy, które wyrównuj¹ deficyty rozwo-
jowe niektórych dzieci b¹dŸ rozwijaj¹ szczególne

uzdolnienia i s¹ spójne z nadrzêdnym celem wy-
chowania przedszkolnego - wszechstronnym  i
harmonijnym rozwojem dziecka.

WSPÓ£PRACA ZE ŒRODOWISKIEM
LOKALNYM:

O tym, jak wa¿na jest wspó³praca z rodzicami,
nie trzeba nikogo przekonywaæ. Wspó³praca z ro-
dzicami zaczyna siê w momencie, gdy mama lub
tata zjawiaj¹ siê  w przedszkolu po kartê przyjêcia
dziecka. Czêsto ten pierwszy kontakt decyduje  o
powodzeniu dalszej wspó³pracy..  Efekty tego s¹
widoczne w  placówce min.w formie poszukiwa-
nia sponsorów przez rodziców. Skuteczna wspó³-
praca jest mo¿liwa dziêki grupom liderów, w któ-
rych wystêpuj¹ procesy wspó³decydowania  i
wspó³odpowiedzialnoœci. Tak¹ grup¹ jest Rada
Rodziców. Nie uda³oby siê zorganizowaæ zabaw
charytatywnych   gdyby nie zrodzi³ siê pomys³,
potrzeba i wola aktywnoœci rodziców. To dziêki
dobrej woli, zaanga¿owaniu uda³o siê z zysków z
zabaw wyposa¿yæ trzy sale dydaktyczne    w nowe
meble oraz ogród w zabawki ekologiczne. Rodzi-
ce zaanga¿owani s¹    w prace na rzecz przedszko-
la, wspó³decyduj¹ o jego ¿yciu, s¹ sponsorami
wzbogacaj¹cymi sale w pomoce i zabawki. Uczest-
nicz¹ w zebraniach grupowych, korzystaj¹ z kon-
taktów indywidualnych z nauczycielami, aktyw-
nie uczestnicz¹ w zajêciach otwartych, uroczysto-
œciach przedszkolnych i spotkaniach rodzinnych.
Wspó³praca z rodzicami oparta jest o zasadê part-
nerstwa, jednoœci oddzia³ywañ, zachowania pro-
porcji miêdzy nauczycielem – rodzicem – dziec-
kiem, dobrowolnoœci wspó³pracy.

Oprócz wspó³pracy z rodzicami placówka
wspó³pracuje równie¿ ze Szko³¹ Podstawow¹ nr 6
w Tomaszowie, Ochotnicz¹ Stra¿¹ Po¿arn¹ w Bia-
³obrzegach, Pañstwow¹ Stra¿¹ Po¿arn¹ w Toma-
szowie., Zespo³em Szkolno - Przedszkolnym w
Smardzewicach, Parafi¹ œw. Marcina, Miejsk¹ Bi-
bliotek¹ Publiczn¹ filia nr 4, Towarzystwem Przy-
jació³ Dzieci, Poradni¹ Psychologiczno-Pedago-
giczn¹, Przedszkolem nr 12, Powiatow¹ Komend¹
Policji, Szko³¹ Muzyczn¹.

Dobra wspó³praca z rodzicami i œrodowiskiem
lokalnym to tak¿e mo¿liwoœæ promowania  pla-
cówki, co  siê czyni organizuj¹c corocznie Dzieñ
Otwarty Przedszkola. Jest to dzieñ, w którym ka¿-
dy, kto jest zainteresowany ¿yciem, prac¹ dydak-
tyczno-wychowawcz¹ oraz organizacj¹ przedszko-
la – mo¿e tu przyjœæ.

Absolwenci s¹ bardzo dobrze przygotowani do
podjêcia obowi¹zków szkolnych, s¹ otwarci na
kontakty z innymi ludŸmi, cechuje ich œmia³a i
twórcza postawa wobec otaczaj¹cego œwiata Opracowa³a: Gra¿yna Haraœna  Na podstawie materia³ów- prezentacji powy¿szych placówek
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Rozmowa z ks. proboszczem pw Najœwiêtszej
Marii Panny, Zbigniewem Kowalczykiem

Ile osób nale¿y do parafii na Ludwikowie?
Parafia liczy 2.734 osoby. Nie jest zbyt rozle-

g³a terytorialnie. Najdalej bêd¹ mia³y osoby z Ko-
lonii W¹wa³.

A jaka jest frekwencja na niedzielnych
mszach?

Mieœcimy siê na pewno w tej œredniej krajowej
czyli minimum 30% na pewno chodzi na msze. U
nas w parafii mo¿na by przyj¹æ nawet 40%, ale
zale¿y to te¿ od pogody. Nasi parafianie s¹ bardzo

czuli na warunki pogodowe.

Jak d³ugo ksi¹dz jest proboszczem w lu-
dwikowskiej parafii?

Ju¿ jestem tutaj 18 lat. Czyli jestem pe³noletni.

I jak siê mieszka, s³u¿y i pracuje?
Patrz¹c na parafiê przez pryzmat tych 18

lat to na pewno s¹ zmiany. Jak zaczyna³em tu-
taj duszpasterstwo w 1988 roku to mieliœmy ka-
plicê na ul. £ukasza i tych ludzi przychodzi³o.
Potem kiedy powsta³ koœció³ to martwiono siê, ¿e
bêdzie za du¿y. Tymczasem okazuje siê, ¿e w ko-
œciele ludzi widaæ, te¿ przychodz¹.  I nawet sami
parafianie powtarzaj¹: jak myœmy siê wtedy zmie-
œcili w takiej ma³ej kaplicy. Czyli zwiêksza siê iloœæ
osób uczêszczaj¹cych na mszê œw. Zmienia siê

oblicze Ludwikowa i to na plus.

Ludwików jest czêœci¹ Tomaszowa od nie-
dawna. Czy zdaniem ksiêdza dzielnica ta jest
tak¿e mentalnie czêœci¹ miasta?

Myœlê, ¿e tak. Nasi parafianie czuj¹ siê miesz-
kañcami Tomaszowa. Ale paradoksem jest to, ¿e
by³ taki okres, ¿e chcieliœmy byæ wsi¹. Gminy maj¹
bowiem wiêksze mo¿liwoœci pozyskiwania pieniê-
dzy na inwestycje infrastrukturalne. Na szczêœcie
widaæ dzia³ania w³adz miasta na terenie naszej
dzielnicy. Du¿¹ przeszkod¹ s¹ na pewno kwestie
formalne, np. rozdzia³ kompetencji w zakresie
dróg. Powinny nale¿eæ do prezydenta i koniec.
Wtedy sprawa jest jasna. A teraz jedna droga sta-
rostwa, druga miejska, trzecia wojewódzka a i tak
na ogó³ dostaje siê prezydentowi.

Jest szansa na rozwi¹zanie tej sytuacji, po-
jawi³ siê  pomys³, aby miasta „prezydenckie”
w tym i Tomaszów by³y powiatami grodzkimi.
Sytuacja by³aby wtedy o wiele prostsza. Drogi po-
wiatowe by³yby równie¿ w gestii w³adz miasta.

I to by³by dobry pomys³. ¯eby tylko to siê uda-
³o wprowadziæ. Wtedy ju¿ jest jeden gospodarz i
wie za co odpowiada. A tak co? Chocia¿by prezy-
dent nam chcia³ zrobiæ drogê to nie ma prawa.

A co boli mieszkañców Ludwikowa?
W tym momencie to w³aœnie stan naszych dróg

szczególnie ul. Ludwikowska. Poza tym brak jest
chodników np. na ul. Robotniczej. Ponadto ucie-
kaj¹ nam m³odzi do pracy za granicê.

Czy przez lata by³a to zapomniana dzielnica?
Ludzie mówi¹, ¿e raczej czuli siê zapomniani.

Dlatego by³a ta têsknota za powrotem do statusu
wsi. Chciano siê od³¹czyæ do miasta. Obecnie
mamy wodoci¹g, kiedyœ woda by³a tragiczna.
Wkrótce powstanie kanalizacja, wiêc jeœli bêd¹
inwestycje to na pewno mieszkañcy bêd¹ chcieli
pozostaæ w mieœcie.

Dziêkujê za rozmowê
Dziêkujê

Rozmawia³ Artur Wolski

Od 2 lat Dzielnicowy Dom Kultury ma wyremontowan¹ salê widowiskow¹.
Wkrótce bêdzie przeprowadzony remont budynku. Jednak najwa¿niejsz¹

inwestycj¹ bêdzie zagospodarowanie terenu za sie-
dzib¹ DOK. – Teren zostanie zniwelowa-
ny, wymianie ulegn¹ chodniki, naprawio-

ne zostan¹ schody, powsta-
nie wylewka pod mini sce-
nê letni¹, wyremontujemy
oœwietlenie – wyjaœnia dy-
rektor Dorota Ko³odziejska.

Na ten cel przeznaczono
50.000 z³otych. Zdaniem dy-
rektor DOK-u te dzia³ania s¹
niezbêdne, poniewa¿ na impre-
zy organizowane przez oœrodek
przychodzi wiele osób.

– Ponadto w tym roku ob-
chodzimy 30-lecie – dodaje.

W ramach inwestycji „BIA£OBRZESKA” wykonano ju¿ kilkaset metrów ka-
nalizacji sanitarnej i deszczowej a tak¿e chodniki i okrawê¿nikowanie oraz kon-

strukcjê drogi na
odcinku od mostu
do ul. Krawieckiej.
Wykonano tak¿e
dwie warstwy asfal-
tu na tym odcinku.
Trwaj¹ prace przy
wykonaniu kana³u
sanitarnego i desz-
czowego od prze-
pompowni œcieków
do ulicy Ludwi-
kowskiej. – Budo-
wa kanalizacji
otwiera drogê do
skana l i zowan ia
dzielnicy Bia³o-

brzegi i dzielnicy Ludwików oraz miejscowoœci w gm. Tomaszów – podkreœla
wiceprezydent Jan ¯erek.– Zwieñczeniem inwestycji bêdzie kompleksowe wy-
konanie ulicy Bia³obrzeskiej wraz z chodnikami i dojazdami do poszczególnych
posesji – dodaje wiceprezydent. Wa¿ny jest równie¿ aspekt ekologiczny. Likwi-
dacji ulegn¹ bowiem szamba znajduj¹ce siê w pobli¿u Pilicy.

Zakoñczenie prac przewidziane jest na wrzesieñ bie¿¹cego roku.
Inwestycja „BIA£OBRZESKA” finansowana jest w 75 % ze œrodków Unii

Europejskiej. Jej koszt to 4,3 mln z³otych.

Jeszcze w tym roku rozpocznie siê budowa sali gim-
nastycznej nr 7 przy Szkole Podstawowej nr 7. Projekt
obejmuje budowê sali o wymiarach 16 na 28 metrów z
zapleczem szatniowo – sanitarnym, ³¹cznikiem, bo-
iskiem sportowym, placem dojazdowym i parkingami.
Przewidziano równie¿ widowniê dla 160 osób.

Budynek zaprojektowano w sposób zapewniaj¹cy oso-

bom niepe³nosprawnym, a w szczególnoœci poruszaj¹cym siê
na wózkach inwalidzkich warunki do korzystania z niego
projektuj¹c wejœcie przez drzwi bez progu oraz sanitariat o
wiêkszych wymiarach.

Na 2006 rok zaplanowano prace ziemne wraz z funda-
mentami oraz rozpoczêcie prac murarskich. W tegorocznym
bud¿ecie zapisano na ten cel 300.000 z³otych.

Inwestycja „Bia³obrzeska”

Kanalizacja i drogi dla mieszkañcówKanalizacja i drogi dla mieszkañcówKanalizacja i drogi dla mieszkañcówKanalizacja i drogi dla mieszkañcówKanalizacja i drogi dla mieszkañców
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Prezentujemy VI czêœæ Raportu Badania Nasycenia w Obszarze Handlu
i Us³ug w Tomaszowie Mazowieckim

Zainteresowanie rekonstrukcj¹

Supermarket
Wielkopowierzchniowy sklep samoobs³ugowy z ar-

tyku³ami codziennego i okresowego zakupu.
Wielkoœæ:
1000-2500 m2 p.s. przeciêtnie 2000 m2 . Powierzchnia

sprzeda¿y stanowi oko³o 75% pow. u¿ytkowej. Niemal bez
wyj¹tku s¹ to wolno stoj¹ce prefabrykowane hale partero-
we typy przemys³owego, rzadziej dwupoziomowe.

Asortyment:
Artyku³y ¿ywnoœciowe zajmuj¹ oko³o 40%  p.s.  Licz-

ba artyku³ów siêga 30-45 tys. pozycji i charakteryzuje
siê dalszym przesuniêciem (ni¿ supermarkety) w stronê
towarów nie ¿ywnoœciowych. Oferta zawiera te¿ pod-
stawowe odmiany artyku³ów okresowego zakupu, g³ów-
nie odzie¿y, obuwia, sprzêtu gospodarstwa domowego,
a tak¿e sprzêtu RTV, AGD.

Lokalizacja:
Stanowi typowy sk³adnik podmiejskiego lub dziel-

nicowego oœrodka handlowego œredniej wielkoœci, cho-
cia¿ czêsto obiekty takie pojawiaj¹ siê w krajobrazie
œródmiejskim.

Metoda obs³ugi:
Samoobs³uga z centralnym inkasem. W dzia³ach z

pogranicza towarów “okresowego zakupu” obs³uga ma
charakter bardziej preselekcyjny.  Klienci wyposa¿eni
s¹ wy³¹cznie w wózki samoobs³ugowe lub koszyki.

Liczba klientów oko³o  1500   osób  dziennie.
Produktywnoœæ powierzchni sprzeda¿y oko³o  4 tys. €/ m2

Zatrudnienie – 1 osoba/50  m2 p.s.
Liczba artyku³ów na 1 m2 p.s. – 7,4
Rotacja zapasów – 20 dni
Liczba kas rejestracyjnych zwykle oko³o 10 -15
Liczba miejsc na parkingu oko³o 100 - 400
Promieñ obs³ugi oko³o  3 - 10 km. (tzn. zasiêg od-

dzia³ywania), obs³uguje teren zamieszka³y przez oko³o
10000 mieszkañców.

Us³ugi:
Liczne us³ugi gastronomii, filia banku, biuro podró-

¿y, pralnia, us³ugi fryzjerskie i kosmetyczne, “przecho-
walnia dla dzieci”, galeria sklepów, czêsto jest stacja
benzynowa. Program us³ugowy wzmacnia ³¹czn¹ atrak-
cyjnoœæ obiektu z punktu widzenia kompletnoœci oferty
handlowo-us³ugowej.

Poziom cen:
Utrzymuj¹ niski poziom cen. Sklepy te staraj¹ siê

utrzymaæ zasadê discouontow¹, ale nie w takim  stopniu
jak typowe discounty.

Image:
Bardzo du¿y wybór asortymentów  towarów przy

niskiej cenie. Wszystko pod jednym dachem
Rozwój:
Ze statystyk œwiatowych wy³ania siê wzrastaj¹cy

trend liczby takich obiektów, chocia¿ w krajach najwy-
¿ej rozwiniêtych nie nastêpuje ju¿  ich znacz¹cy rozwój
iloœciowy.
Hipermarket

Wielkopowierzchniowy sklep samoobs³ugowy ³¹cz¹-
cy w sobie cechy domu towarowego i dyskontu pod
wzglêdem cen, ale  przy wy¿szym poziomie obs³ugi.

Wielkoœæ:
Od  2500 m2 p.s. przeciêtnie 8000 m2 . Powierzchnia

sprzeda¿y stanowi oko³o 75% pow. u¿ytkowej. S¹ to z
regu³y wolno stoj¹ce prefabrykowane hale parterowe
typu przemys³owego, a w pobli¿u centrów miast i dziel-
nic s¹ to czêsto dwu-trzypoziomowe architektoniczne
dopasowane obiekty z parkingiem podziemnym lub/i na-
ziemnym.

Asortyment:
Struktura asortymentowa wykracza poza ramy arty-

ku³ów codziennego i okresowego zakupu, obejmuj¹c
pe³ny asortyment towarów, których liczba wynosi od
60000 do 150000. Artyku³y ¿ywnoœciowe zajmuj¹ oko-
³o 25-35% p.s.

Lokalizacja:
Klasyczn¹ lokalizacj¹ s¹ podmiejskie, regionalne i

dzielnicowe oœrodki handlowe.
Metoda obs³ugi:
Przewa¿a samoobs³uga z centralnym inkasem z za-

stosowaniem preselekcji w wypadku towarów wybie-
ralnych, a tak¿e pe³na obs³uga z wysokim stopniem wi-
zualizacji ekspozycji towarowej oraz sprzeda¿ wg wzo-
rów.

Klienci wyposa¿eni s¹ wy³¹cznie w wózki samoob-
s³ugowe lub koszyki.

Liczba klientów   2500-5000 osób  dziennie.
Produktywnoœæ powierzchni sprzeda¿y oko³o  3,5 tys. €/ m2

Zatrudnienie – 1 osoba/60-80 m2 p.s.
Liczba artyku³ów na 1 m2 p.s. – 6,5
Rotacja zapasów – 20 dni
Liczba kas rejestracyjnych  15 do 30
Liczba miejsc na parkingu oko³o 300 – 1000

Promieñ obs³ugi oko³o  10 - 30 km. (tzn. zasiêg od-
dzia³ywania), obs³uguje teren zamieszka³y przez oko³o
10000-50000 mieszkañców

Us³ugi:
Bardzo bogaty program us³ug towarzysz¹cych oraz

obudowa licznymi sklepami, butikami, liczne us³ugi ga-
stronomii, filia banku, biuro podró¿y, pralnia, us³ugi fry-
zjerskie i kosmetyczne, “przechowalnia dla dzieci”, itp,
czêsto jest stacja benzynowa. Bogaty program us³ugo-
wy wzmacnia atrakcyjnoœæ obiektu z punktu widzenia
kompletnoœci oferty handlowo-us³ugowej – wszystko pod
jednym dachem dla ca³ej rodziny. Czêsto wystêpuj¹ rów-
nie¿ obiekty rozrywkowe (np. multikino).

Poziom cen:
Ceny zwykle poni¿ej przeciêtnych ze znaczn¹ liczb¹

ofert specjalnych, przecen i wielu promocji.
Image:
Kompletny zakup za jednym razem. Wszystko pod

jednym dachem dla ca³ej rodziny.
Rozwój:
Notuje siê sta³y przyrost tych obiektów wielkopo-

wierzchniowych oraz wzrost ich przeciêtnych wymia-
rów. Po gigantomanii lat 70 tych, kiedy to powsta³y naj-
wiêksze obiekty notuje siê ponownie o¿ywienie fali gi-
gantów.
Handel elektroniczny w procesie rozwoju handlu.

Omawiaj¹c ró¿ne formy handlu nale¿y te¿ wymieniæ
handel elektroniczny, którego rozwój w ostatnim czasie
nastêpuje dziêki rozwojowi internetu i komputeryzacji.
Handel elektroniczny okreœlany jest jako: sprzeda¿ i dys-
trybucja towarów oraz us³ug poprzez sieci telekomuni-
kacyjne. Najbardziej uniwersalnym narzêdziem handlu
elektronicznego jest internet ze swoim potencja³em mul-
timedialnym.  Elektroniczny handel  wp³ywa na proces
globalizacji handlu, bowiem umo¿liwia dokonywanie
zakupów na odleg³oœæ. Sprzyja wprowadzeniu innowa-
cyjnych metod wspó³pracy pomiêdzy przedsiêbiorstwa-
mi i jest czynnikiem podnosz¹cym konkurencyjnoœæ firm.
Sieæ internetowa coraz czêœciej wystêpuje jako sklep.
Prawie co trzeci Amerykanin, Niemiec i Brytyjczyk, któ-
rzy maj¹ dostêp do internetu dokonuje zakupów za jego
poœrednictwem. W Polsce kupuje w internecie 5% tych,
którzy maj¹ dostêp do sieci. Najczêœciej kupowanymi
towarami s¹ ksi¹¿ki, kasety, p³yty CD, odzie¿, us³ugi tu-
rystyczne, a nawet artyku³y spo¿ywcze. Pod wzglêdem
korzystaj¹cych z internetu nasz kraj jest na 29 miejscu z
36  badanych krajów Europy i Ameryki. W Polsce w dzia-
³aj¹cych w 2002r. oko³o 500 sklepach internetowych,
klienci indywidualni dokonali zakupów na oko³o 14,5
mln. z³. W porównaniu do handlu tradycyjnego i hiper-
marketów - e-handel jest jeszcze w pocz¹tkowej fazie
rozwoju.

Jednak pojawiaj¹ siê nowe mo¿liwoœci i warunki, któ-
re polski e-commerce mog¹ o¿ywiæ. Jest to przede
wszystkim ustawa o podpisie elektronicznym, karty elek-
troniczne Visa do realizowania p³atnoœci, zwiêkszenie
dostêpu do internetu poprzez now¹ ofertê UPC Telewi-
zji Kablowej “chello” i Telekomunikacji Polskiej S.A.
“Neostrada”. Testowany jest te¿ sposób ³¹czenia siê z
internetem przez zwyk³e gniazdka sieci elektrycznej, któ-
re s¹ przecie¿ w ka¿dym domu.

Jak bêdzie wygl¹da³ handel elektroniczny w przy-
sz³oœci nie wiadomo, ale ju¿ dzisiaj prezentowane s¹
na wystawach œwiatowych “inteligentne lodówki”,
które same mog¹ zamawiaæ przez internet artyku³y
spo¿ywcze.

4.2. Kierunki rozwoju us³ug
Kolejnym zadaniem badania by³o pozyskanie danych

w celu ustalenia stanu nasycenia us³ugami, okreœlonego
za pomoc¹ Indeksu  Stanu Sieci Us³ug.

 Indeks Stanu Sieci Us³ug jest wskaŸnikiem oceny
stanu nasycenia us³ugami w poszczególnych bran-
¿ach:

1. Us³ugi gastronomiczne, restauracje, bary, kawiar-
nie, puby

2. Us³ugi bytowe, fryzjerskie, kosmetyczne, pralni-
cze, motoryzacyjne, naprawy itp.

3. Us³ugi rozrywkowe, kina, dyskoteki, krêgielnie,
bilardy, itp.

4. Us³ugi finansowe, banki, ubezpieczenia, makler-
skie itp.

5. Us³ugo doradcze, prawne, podatkowe, ksiêgowe
6. Us³ugi ³¹cznoœci, telefonii, i informatyki
7. Us³ugi transportu i komunikacji
 Indeks powstaje  w wyniku udzielonych  odpowie-

dzi na pytanie; Czy P/P zdaniem w mieœcie jest wystar-
czaj¹ca iloœæ punktów us³ugowych  (w wymienionych
bran¿ach)? Budowa Indeksu opiera siê na analizie od-
powiedzi, które wskazuj¹ na braki iloœciowe us³ug w
poszczególnych  bran¿ach.

Wykres  9. Nasycenie  us³ugami w Tomaszowie Mazowieckim.  Indeks Stanu Sieci Us³ugowej w odniesie-
niu do  siedmiu  bran¿.

€ród³o. Instytut Eurotest.

Dobre nasycenie us³ugami wystêpuje na poziomie
indeksu  do –4  punktów, œrednie nasycenie na poziomie
od  -4,1 do -6 punktów, niskie nasycenie na poziomie od
-6,1 punktów.

Stan nasycenia sieci us³ugowej wg  bran¿
Na poziomie dobrym:
Na dobrym poziomie stan nasycenia sieci us³ugowej

jest w nastêpuj¹cych  bran¿ach:
- us³ugi bytowe, fryzjerskie, kosmetyczne, pralnicze,

motoryzacyjne, naprawy itp.
- indeks  wynosi -2,9
- us³ugi finansowe, banki, ubezpieczenia, maklerskie itp
- indeks wynosi  -1,9
- us³ugo doradcze, prawne, podatkowe, ksiêgowe
- indeks  wynosi  -1,8
- us³ugi ³¹cznoœci, telefonii, i informatyki
- indeks  wynosi  -2,6
- us³ugi transportu i komunikacji
- indeks  wynosi  -3,8  (jest na granicy œrednie-

go nasycenia)
Na poziomie niskim:
Najmniej zadowalaj¹cy jest stan nasycenia us³ugami

w bran¿ach:
- us³ugi gastronomiczne, restauracje, bary, kawiarnie,

puby
indeks  wynosi   -8,2
- us³ugi rozrywkowe, kina, dyskoteki, krêgielnie, bi-

lardy, itp
indeks  wynosi   -7,5

Wyniki badania  wskazuj¹, ¿e w dwóch bran¿ach us³u-
gowych mieszkañcy Tomaszowa Mazowieckiego odczu-
waj¹ potrzebê poprawy nasycenia us³ugami, z tym ¿e w
us³ugach gastronomicznych odczuwany jest brak dobrych
restauracji i kawiarni, a w us³ugach rozrywkowych wska-
zywali na brak obiektów i urz¹dzeñ dla m³odzie¿y, do-
brych dyskotek oraz brak mo¿liwoœci spêdzenia wolne-
go czasu z ca³¹ rodzin¹.

Przeprowadzona w Skansenie Rzeki Pilicy
rekonstrukcja  walk nad Pilic¹ w styczniu 1945
roku, wzbudzi³a du¿e zainteresowanie dzien-
nikarzy. W wielu gazetach i czasopismach uka-
za³y siê artyku³y dotycz¹cego tego wydarze-
nia. Wychodz¹cy w kilkusettysiêcznym nak³a-
dzie, opiniotwórczy tygodnik POLITYKA za-
mieœci³ du¿¹ artyku³ na temat tomaszowskiej

rekonstrukcji. Nie zabrak³o równie¿ fotografii.
Tak¿e miesiêcznik ODKRYWCA pisz¹c o re-
konstrukcjach historycznych pisa³ o prze³ama-
niu linii Pilicy.

Andrzej Kowalczyk – dyrektor Skansenu
Rzeki Pilicy zak³ada³, ¿e rekonstrukcja bêdzie
dobr¹ promocj¹ jego instytucji, ale tak¿e i mia-
sta. Okaza³o siê, ¿e mia³ racjê…
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85 rocznica uchwalenia

Konstytucja Marcowa 1921 rokuKonstytucja Marcowa 1921 rokuKonstytucja Marcowa 1921 rokuKonstytucja Marcowa 1921 rokuKonstytucja Marcowa 1921 roku
W okresie miêdzywojennym w Polsce uchwa-

lono dwie konstytucje, które nazwano: marcow¹
(1921) i kwietniow¹ (1935). By³y to dwie ró¿ne
wizje pañstwa. Konstytucja kwietniowa znacz¹co
wzmacnia³a rolê prezydenta (odpowiada³ tylko
przed Bogiem i histori¹) a co za tym idzie ograni-
cza³o rolê Sejmu. Ale o tej ustawie zasadniczej
napiszemy za miesi¹c.

W pocz¹tkach 1919 roku, gdy odrodzone Pañ-
stwo Polskie zaczê³o tworzyæ instytucje niezbêd-
ne do funkcjonowania, uchwalono Ma³¹ Konsty-
tucjê. By³o to jednak rozwi¹zanie tymczasowe. Do
przygotowania projektu ustawy zasadniczej powo-
³ano dwie komisje. Jedn¹ z nich, zwan¹ Ankiet¹
(Ankiet¹ Konstytucyjn¹), powo³a³ w 1919 roku
rz¹d Ignacego Paderewskiego. Przewodniczy³ jej
prof. Micha³ Bobrzyñski, historyk i polityk kon-
serwatywny. W jej sk³ad weszli wybitni konstytu-
cjonaliœci. W tym samym roku na drugim posie-
dzeniu Sejmu powo³ano Komisjê Konstytucyjn¹
¿³o¿on¹ z 30 osób reprezentuj¹cych poszczególny
kluby poselskie. Przewodnictwo obj¹³ W³adys³aw
Seyda ze Zwi¹zku Ludowo – Narodowego. Do
Komisji trafia³o wiele projektów zg³aszanych
przez partie polityczne czy nawet pojedyncze
osoby. We wszystkich podkreœlano, ¿e naród
jest jedynym Ÿród³em w³adzy pañstwowej,
powinno istnieæ piêcioprzymiotnikowe pra-
wo wyborcze a sejm powinien zajmowaæ
naczelne miejsce w systemie najwy¿szych
w³adz pañstwowych. G³owa Pañstwa po-
winna byæ wybierana bezpoœrednio przez
naród lub Zgromadzenie Narodowe.
Mimo wielu punktów zgodnych, dysku-
sja nad za³o¿eniami konstytucyjnymi
wywo³ywa³a wiele spiêæ i emocji w
Komisji. W rezultacie tekst projektu,
który trafi³ do sejmu nie by³ jedno-
myœlny. Przedstawiono go w parla-
mencie 8 lipca 1920 roku. W tym czasie
jednak istnia³o zagro¿enie najazdem bolszewickim,
wkrótce m³ode pañstwo mia³o walczyæ o swój byt.
Dlatego debatê wznowiono dopiero we wrzeœniu,
gdy sytuacja na froncie przedstawia³a siê o wiele
korzystniej.

Do g³ównych punktów spornych nale¿a³y kwe-
stie jedno- lub dwuizbowoœci parlamentu, upraw-

nieñ Koœcio³a Katolickiego, zakresu swobód oby-
watelskich, sposobu wyboru i uprawnieñ G³owy
Pañstwa oraz praw mniejszoœci narodowych. Po-
s³owie nie- zwykle ostro debatowali na temat se-
natu. Pra- wica popiera³a koncep-
c j ê dwóch izb,
l e w i c a
b y ³ a
t e m u
z d e -
c y -
d o -
wa-

nie prze-
ciwna. Organizowa-
no nawet antysenackie manifestacje uliczne (18 X
1920), sk³adano wnioski o przeprowadzenie w tej
sprawie referendum. Lewica mia³a jednak w tej
kwestii mniejszoœæ w Sejmie. Wiêkszoœæ swoich

koncepcji przeforsowa³a prawica. Jednak 16 mar-
ca 1921 zawarto kompromis w sprawach budz¹-
cych najwiêcej rozbie¿noœci. By³o to zwi¹zane ze
zbli¿aj¹cym siê plebiscytem na Górnym Œl¹sku.
Uchwalenie konstytucji stawa³o siê bardzo piln¹
spraw¹. Prawica zrezygnowa³a z punktu w myœl
którego  prezydent musia³ byæ Polakiem i katoli-

kiem, chocia¿ pozostawiono rotê przysiê-
gi dostosowan¹ do zasad wy-
znania rzymskokatolickiego.

Skreœlono artyku³ o szkole wyzna-
niowej. Sprawê senatu rozwi¹zano

w ten sposób, ¿e wprowadzono go
niejako na próbê. Sejm II kadencji

mia³ rozstrzygn¹æ o dalszym istnieniu
izby wy¿szej.

17 marca, Sejm Ustawodawczy
przyj¹³ tekst konstytucji przez aklamacjê.

Poprzedzi³y to deklaracje przedstawicieli
trzech stronnictw – PPS, NPR i PSL „Wy-

zwolenie”. Tylko to ostatnie uzna³o ustaw¹
zasadnicz¹ za zbyt reakcyjn¹, aby mog³o j¹

poprzeæ. Ostatecznie przeciwnicy konstytucji
opuœcili izbê przed g³osowaniem. Po uchwale-

niu zorganizowano uroczysty pochód.
W Konstytucji Marcowej przyjêto Mon-

teskiuszowski podzia³ w³adzy na: ustawo-
dawcz¹ (parlament), wykonawcz¹ (prezydent

i rz¹d) oraz s¹downicz¹ (niezawis³e s¹dy).
Cech¹ charakterystyczn¹ tej konstytucji by³o

przyznanie w³adzy ustawodawczej zdecydowa-
nej przewagi nad wykonawcz¹. Zgodnie z ustaw¹
zasadnicz¹, jedynie sejm móg³ decydowaæ i naj-
istotniejszych dla pañstwa kwestiach. Tylko w dro-
dze ustawy sejmowej ustalano corocznie bud¿et,
liczebnoœæ wojska i pobór rekruta, zaci¹gano po-

¿yczki pañstwowe i obci¹¿ano ma-
j¹tek pañstwa, regulowano kwestie
dotycz¹ce systemu monetarnego. Do
uprawnieñ sejmu nale¿a³o ponadto
zg³aszanie wotum nieufnoœci po-
szczególnym ministrom i rz¹dowi.
Izba ta mia³a równie¿ prawo inicja-

tywy ustawodawczej.
Sejm sk³ada³ siê z 444 pos³ów wybieranych na

5-letni¹ kadencjê w g³osowaniu: powszechnym,
równym, tajnym, bezpoœrednim i proporcjo-
nalnym. Na czas sprawowania mandatu po-
s³owie byli urlopowani z wykonywanej
do tej pory pracy. Pos³om podczas za-
siadania w Sejmie nie wolno by³o obej-
mowaæ p³atnych posad pañstwowych,
przyjmowaæ odznaczeñ (z wyj¹tkiem
wojskowych) oraz czerpaæ korzyœci ze
sprawowanej funkcji. Mieli jednak sze-
roki immunitet.

Senat sk³ada siê ze 111 osób. By³ wy-
bierany przez osoby, które ukoñczy³y 30
lat a bierne prawo wyborcze przys³ugi-
wa³o obywatelom polskim, które ukoñ-
czy³y 40 lat. Do jego kompetencji na-
le¿a³o przede wszystkim analizowanie
projektów ustaw uchwalonych przez
sejm, który móg³ przyj¹æ zwyk³¹ wiêk-
szoœci¹ g³osu proponowane poprawki lub
odrzuciæ wiêkszoœci¹ 11/20 g³osów.

Prezydent by³ wybierany na okres 7 lat
przez Zgromadzenie Narodowe (sejm i se-
nat). Do jego kompetencji nale¿a³o zwo³y-
wanie, otwieranie, odraczanie i zamykanie
sesji sejmowych. Zgodnie z konstytucj¹
móg³ on nawet rozwi¹zaæ parlament przed
up³ywem kadencji, ale musia³ w tym celu
uzyskaæ poparcie 3/5 senatu. Do roku 1926
prawo to nie by³o wykorzystywane. Prezydent w
porozumieniu z sejmem powo³ywa³ premiera i, na
jego wniosek, pozosta³ych ministrów. Ka¿dy akt
wydawany przez prezydenta musia³ posiadaæ pod-
pis odpowiedniego ministra.

Konstytucja nak³ada³a na obywateli obowi¹zki
takie jak: wiernoœæ wobec pañstwa, odbycie s³u¿-
by wojskowej (mê¿czyŸni). Jednoczeœnie gwaran-

towano wolnoœæ osobist¹, wolnoœæ myœli i prze-
konañ, nietykalnoœæ mieszkania, tajemnicê kore-
spondencji, wolnoœæ strajków, zgromadzeñ. Wszel-
kiego rodzaju w³asnoœæ zosta³a uznana za podsta-
wê istnienia pañstwa.

Ustawa zasadnicza mog³a ulec zmianom w 3
przypadkach: w ka¿dym momencie za zgod¹ 2/3
deputowanych obu izb, w kolejnym sejmie, bez
udzia³u senatu, wiêkszoœci¹ 3/5 g³osów w sprawie
dalszego istnienia izby wy¿szej oraz co 25 lat na
podstawie decyzji Zgromadzenia Narodowego
podjêtej zwyk³¹ wiêkszoœci¹ g³osów.

Konstytucja by³a wzorowana g³ównie na kon-
stytucji francuskiej z 1875 roku i jak pisze Wa-
c³aw Jêdrzejewicz, by³a przepojona zasadami de-
mokratycznymi i wolnoœciowymi w zrozumieniu
ówczesnych czasów. Francja by³a wówczas oto-
czona w Polsce nimbem uznania. Poza przes³an-
kami historycznymi z dawnych czasów, a tak¿e
okresu napoleoñskiego i Wielkiej Emigracji, wp³y-
nê³y na nowy kult Francji jej niedawne wspania³e
zwyciêstwa z wojny 1914-1918, jej pomoc w zor-
ganizowaniu armii gen. Hallera i udzielenia mate-
ria³ów wojennych dla Polski w 1920 roku. „Nic
dziwnego, ¿e stara, demokratyczna konstytucja
francuska sprzed prawie 50 laty, sta³a siê wzorem
w pracach polskiego Sejmu – podkreœla Jêdrzeje-
wicz. Zdaniem P. Zaremby konstytucja marcowa
nie by³a kopi¹ konstytucji francuskiej. – By³a wy-
nikiem kompromisu osi¹gniêtego w warunkach
ca³kowitej jawnoœci i przy wspó³udziale ca³ego
spo³eczeñstwa. Nie by³a zapewne doskona³ym in-
strumentem ustrojowym, gdy¿ takich nie ma, lecz
realizowa³a w pe³ni postulaty sprawiedliwoœci spo-
³ecznej, równoœci wobec prawa i swobód obywa-
telskich – pisze Zaremba w wydanej w Pary¿u w
1981 roku Historii Polski.

Konstytucja zaczê³a obowi¹zywaæ w dniu og³o-
szenia, tj. 1 czerwca 1921 r. Jednak¿e czêœæ jej
postanowieñ wprowadzono w ¿ycie dopiero pod
koniec 1922 r. po przeprowadzeniu wyborów par-
lamentarnych oraz dokonano wyboru prezydenta.
Ustrój przewidziany w ustawie zasadniczej zacz¹³
w pe³ni funkcjonowaæ 14 grudnia 1922 r. w dniu
z³o¿enia przez Józefa Pi³sudskiego jako Naczelni-

ka Pañstwa, w³adzy na rêce Gabriela Na-
rutowicza.

W 1926 roku w 3 miesi¹ce po
przewrocie majowym, w kon-

stytucji dokonano zmian zwa-
nych jako nowela sierpniowa.
Prezydent otrzyma³ prawo
przedterminowego rozwi¹za-
nia, na wniosek rz¹du, sejmu
i senatu, ale tylko raz z tego

samego powodu. Wa¿ne jest to,
¿e pozbawiono sejm mo¿liwoœci

samorozwi¹zania. Jak pisano
¿yæ mu nie pozwolono,
umrzeæ nie dano. G³owa Pañ-
stwa mog³a równie¿ wydawaæ
rozporz¹dzenia z moc¹ usta-
wy (dekretów), gdy sejm nie
obradowa³ lub na podstawie
pe³nomocnictw, gdy obrado-

wa³. Nowela sierpniowa zasad-
niczo nie wp³ywa³a jednak na
uprawnienia prezydenta.

Du¿e zmiany ustrojowe wpro-
wadzi³a w Polsce dopiero konsty-
tucja kwietniowa uchwalona 23
kwietnia 1935 roku tu¿ przed œmier-
ci¹ jej ideowego twórcy, Józefa Pi³-
sudskiego. Ale o tej ustawie szerzej

w kolejnym numerze NGT.
Artur Wolski

Opracowano na podstawie:
Cz. Brzoza – Polska w czasach niepodleg³o-

œci i II wojny œwiatowej, Kraków 2001
A. Wolski – Uwarun-

kowania przewrotu majowego…, Piotrków 2003

Karta tytu³owa konstytucji
marcowej, 1921 r. (Biblioteka
Sejmowa w Warszawie)

Uchwalenie Konstytucji w 1921 roku

Medal upamiêtniaj¹cy
pierwsz¹ rocznicê
uchwalenia
konstytucji marcowej
(Zamek Królewski w
Warszawie)

Wœród niebywa³ego nat³oku publicznoœci na gale-
riach Sejmu, marsza³ek zagai³ posiedzenie o godz. 4 po
po³udniu, udzielaj¹c najpierw g³osu do z³o¿enia dekla-
racji przedstawicielom poszczególnych stronnictw.

Pose³ Niedzia³kowski imieniem socjalistów oznaj-
mi³, ¿e konstytucja nie odpowiada ¿¹daniom jego gru-
py w pe³nej mierze, ale przyzna³, ¿e nale¿y ona do naj-
bardziej demokratycznych. Pose³ WoŸnicki z grupy
„Wyzwolenie” zakonkludowa³ krótko a wêz³owato, ¿e
konstytucja jest reakcyjna i cz³onkowie „Wyzwolenia”
nie bêd¹ za ni¹ g³osowali. Dr Fichna imieniem Narodo-
wej Partii Robotniczej oœwiadczy³, ¿e konstytucja nie
zgadza siê z pojêciami jego partii, ale bêdzie ona za ni¹
g³osowa³a. Na tym zakoñczy³y siê deklaracje.

Marsza³ek og³asza przyjêcie ustawy.
W tej chwili w lo¿y ukazuje siê Naczelnik Pañstwa.

Ca³a izba wita Go burz¹ oklasków za to, ¿e nieugiêt¹
swoj¹ wol¹ sprawi³, i¿ Sejm Ustawodawczy zosta³ po-
wo³any do ¿ycia natychmiast po wznowieniu pañstwo-
woœci polskiej.

Marsza³ek og³osiwszy przyjêcie konstytucji, przema-
wia okolicznoœciowo, podnosz¹c wielkoœæ dzie³a doko-
nanego. Pos³owie i publicznoœæ na galerii odpowiadaj¹
na tê mowê burz¹ oklasków, która przechodzi nastêpnie
w hymn: Bo¿e coœ Polskê…

Marsza³ek zapowiada pochód do katedry œw. Jana,
aby na grobowcu Stanis³awa Ma³achowskiego, marsza³-
ka Sejmu Czteroletniego, z³o¿yæ wieniec. Wœród nies³u-
chanie podnios³ego nastroju pos³owie i publicznoœæ za-
czynaj¹ formowaæ pochód.

Naczelnik Pañstwa, odprowadzany przez marsza³-
ka i rz¹d, siada przed gmachem sejmowym do samo-
chodu i odje¿d¿a naprzód do katedry œw. Jana. Pochód
sformowany. Na jego czele kroczy marsza³ek Sejmu

Wojciech Tr¹mpczyñski, obok którego nios¹ laskê mar-
sza³kowsk¹ i prezydent ministrów. Za nimi ministro-
wie, cz³onkowie Sejmu, przedstawiciele prasy, cz³on-
kowie Rady miejskiej, profesorowie i s³uchacze uni-
wersytetu oraz nieprzeliczony orszak delegacji przeró¿-
nych instytucji. W pochodzie bior¹ udzia³ wszyscy po-
s³owie, wszystkich stronnictw, a wiêc i tych, które zwal-
cza³y projekt konstytucji do ostatka. Wystarczy powie-
dzieæ, ¿e w pochodzie nie brakowa³o pos³ów niemiec-
kich i ¿ydowskich.

Pochód nie by³ przygotowany. Jeszcze pisma poran-
ne poda³y, i¿ obchód uroczysty odbêdzie siê dopiero w
pi¹tek, dopiero w miarê jak pochód zacz¹³ rozwijaæ siê
ulicami: Wiejsk¹, placem Trzech Krzy¿y, Nowym Œwia-
tem i Krakowskim Przedmieœciem, wiadomoœæ o
uchwaleniu konstytucji obieg³a lotem b³yskawicy War-
szawê. Domy wzd³u¿ ulic zosta³y udekorowane flaga-
mi i dywanami, a chodniki i ca³¹ szerokoœæ ulic nie za-
jêt¹ przez pochód zape³ni³y nieprzejrzane t³umy publicz-
noœci, witaj¹cej wœród entuzjazmu i okrzyków pochód,
posuwaj¹cy siê ku placowi Zamkowemu i katedrze. W
chwili wejœcia pochodu do katedry rozleg³y siê uroczy-
ste, majestatyczne dŸwiêki: Te Deum laudamus.

Po tej ceremonii koœcielnej, w obecnoœci Naczelni-
ka Pañstwa, marsza³ek Sejmu, z³o¿y³ wieniec na gro-
bowcu Ma³achowskiego, po czym katedra zaczê³a siê z
wolna opró¿niaæ. Naczelnik Pañstwa wróci³ do Belwe-
deru, a cz³onkowie rz¹du i Sejmu udali siê na dalszy
ci¹g posiedzenia, na którym uchwalono na pami¹tkê
wielkiego dnia budowê domu ludowego i koœcio³a pod
wezwaniem Odrodzenia w Warszawie.

ILUSTROWANY KURYER CODZIENNY, nr 75
z 19 marca 1921
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SPRAWOZDANIE Z PRACY KOMISJI GOSPODARKI  MIESZKANIOWEJ,
KOMUNALNEJ I OCHRONY ŒRODOWISKA RADY MIEJSKIEJ ZA 2005 ROK

TTTTTomaszowianinomaszowianinomaszowianinomaszowianinomaszowianin
z medalemz medalemz medalemz medalemz medalem

Przedszkole im. Jana Paw³a II

Realizuj¹c § 11 Regulaminu Rady
Miejskiej Tomaszowa Mazowieckiego
stanowi¹cego za³¹cznik nr 6 do Statutu
Miasta, Komisja Gospodarki Mieszka-
niowej, Komunalnej i Ochrony Œrodo-

wiska Rady Miejskiej przedk³ada spra-
wozdanie ze swojej dzia³alnoœci.

W okresie od miesi¹ca stycznia do
grudnia 2005 roku komisja odby³a 19
posiedzeñ. Frekwencja na posiedze-
niach by³a wysoka i kszta³towa³a siê na
poziomie 98%. Posiedzenia odbywa³y
siê zgodnie z przyjêtym planem pracy
komisji na 2005 rok.

W okresie sprawozdawczym Komi-
sja szczegó³owo analizowa³a i opinio-
wa³a nastêpuj¹ce projekty uchwa³:

1) uchwa³y z zakresu architektury i
geodezji,

2) w sprawie miejscowego planu za-
gospodarowania przestrzennego miasta
oraz studium uwarunkowañ i kierunków
zagospodarowania przestrzennego Mia-
sta,

3) projekt bud¿etu miasta na 2005
rok oraz z koñcem roku projekt bud¿e-
tu na 2006 rok, a nastêpnie wypraco-
wywa³a wnioski do przedmiotowych
projektów uchwa³ w zakresie gospodar-
ki komunalnej, mieszkaniowej oraz
ochrony œrodowiska,

4) w sprawie udzielenia absoluto-
rium Prezydentowi Miasta Tomaszowa
Maz. wraz ze sprawozdaniem z wyko-
nania bud¿etu miasta Tomaszowa Maz.
za 2004 rok,

5) w sprawie podatków od œrodków
transportowych,

6) w sprawie wzorów formularzy

informacji i deklaracji podatkowych,
7) w sprawie wyra¿enia zgody na

wniesienie w formie aportu dzia³ek
gruntu stanowi¹cych w³asnoœæ Gminy-
Miasto Tomaszów Maz. do Zak³adu

Budowy  i Eksploatacji Dróg i
Mostów w Tomaszowie Maz.,

8) w sprawie zatwierdzenia ta-
ryf za zbiorowe zaopatrzenie w
wodê i zbiorowe odprowadzanie
œcieków na terenie miasta – gmi-
ny Tomaszów Maz.,

9) w sprawie wieloletniego
planu rozwoju i modernizacji
gminnych urz¹dzeñ wodoci¹go-
wych i kanalizacyjnych,

10) w sprawie dokonania
zmian w bud¿ecie miasta na 2005
rok w zakresie gospodarki komu
nalnej, mieszkaniowej oraz
ochrony œrodowiska,

11) w sprawie op³at za zajêcie
pasa drogowego dróg wewnêtrz-
nych na terenie miasta niezwi¹-

zane z budow¹, przebudow¹, remontem,
utrzymaniem i ochron¹ dróg,

12) w sprawie ustalania stawki do-
tacji przedmiotowej dla Miejskiego Za-
k³adu Komunikacyjnego w Tomaszowie
Maz.,

13) w sprawie  ustalenia targowisk
miejskich oraz ich regulaminów,

14) w sprawie wk³adu pieniê¿nego
kapita³u zak³adowego Zak³adu Gospo-
darki Ciep³owniczej w Tomaszowie
Maz. spó³ka z o.o,

15) w sprawie regulaminu utrzyma-
nia czystoœci i porz¹dku na terenie gmi-
ny miasto   Tomaszów Maz.,

16) w sprawie sprzeda¿y w drodze
konkursu ofert kompaktora £-34K sta-
nowi¹cego   w³asnoœæ Gminy-Miasto
Tomaszów Mazowiecki,

17) w sprawie zmiany Uchwa³y Nr
XXXIII/322/04 Rady Miejskiej Toma-
szowa Mazowieckiego z dnia 29 grud-
nia 2004 roku  w sprawie zasad sprze-
da¿y lokali mieszkalnych w budynkach
komunalnych wielkomieszkaniowych
wraz ze sprzeda¿¹ udzia³u w nierucho-
moœci wspólnej w drodze bezprzetargo-
wej.

Ponadto komisja na posiedzeniach
zajmowa³a siê nastêpuj¹cymi sprawa-
mi:

1)analizowa³a informacjê o przebie-
gu wykonania bud¿etu miasta za I pó³-
rocze  2005 roku,

2)omawia³a informacjê na temat
przygotowañ  oraz realizacjê inwesty-
cji zaplanowanych w bud¿ecie miasta
na 2005 rok,

3)analizowa³a sprawê sprzeda¿y
udzia³ów Gminy – Miasto Tomaszów
Maz. w jednoosobowej spó³ce komunal-
nej Zak³ad Budowy i Eksploatacji Dróg
i Mostów spó³ka z o.o. w Tomaszowie
Maz.,

4)analizowa³a i opiniowa³a propozy-
cje do Planu Aglomeracji Tomaszowa
Maz.,

5)analizowa³a inwestycje miejskie,
które zawarte s¹ w wieloletnim progra-
mie inwestycyjnym na lata 2006-2008,

6)analizowa³a sprawê umo¿liwienia
korzystania z bezp³atnych przejazdów
œrodkami komunikacji miejskiej z miej-
sca zamieszkania do siedziby klubu
Polskiego Zwi¹zku G³uchych w Toma-
szowie Maz.,
7)dokonywa³a przegl¹du ulic w mieœcie
pod wzglêdem bie¿¹cych remontów
nawierzchni i  bezpieczeñstwa ruchu
drogowego,

8)analizowa³a projekt „Programu
Rewitalizacji miasta Tomaszowa Mazo-
wieckiego”,

9) na bie¿¹co zapoznawa³a siê z
funkcjonowaniem wysypiska œmieci na
terenie miasta,

10)rozpatrywa³a sprawê napowietrz-
nych linii wysokiego napiêcia nale¿¹-
cych do Zak³adu Energetycznego zlo-
kalizowanych na terenach prywatnych
i dzia³kach miejskich oraz sposobu ure-
gulowania ich u¿ytkowania,

11)analizowa³a informacjê o kondy-
cji finansowej i funkcjonowaniu spó³-
ek komunalnych,

12)omówi³a etapy tworzenia Sytemu
Monitoringu miasta Tomaszowa Maz.,

13)omówi³a zasady wspó³pracy po-
miêdzy samorz¹dami w zakresie kolej-
noœci wykonywania bie¿¹cych napraw
i remontów dróg miejskich i powiato-
wych oraz planowanych inwestycji dro-
gowych w mieœcie, planowanych prze-
biegów tras ci¹gów  pieszo-rowerowych
na terenie miasta i powiatu.

Komisja równie¿ na bie¿¹co rozpatry-
wa³a korespondencjê wp³ywaj¹c¹ od
mieszkañców naszego miasta  oraz ró¿nych
instytucji, a tak¿e kierowa³a wnioski i za-
pytania radnych do Prezydenta Miasta.

Antoni Iwañski
Przewodnicz¹cy Komisji

Fot: para B¹bol – Durañska z trenerem
Krzysztofem Wegwertem.

Rada Miejska Tomaszowa Mazo-
wieckiego podjê³a uchwa³ê w sprawie
nadania imienia Jana Paw³a II Przed-
szkolu Samorz¹dowemu nr 9. Placów-
ka ta wkrótce bêdzie obchodziæ 30-le-

cie swego istnienia. Projekt uchwa³y
uzasadni³a wiceprezydent Gra¿yna Ha-
raœna, która przypomnia³a m.in., ¿e 2
kwietnia minie I rocznica œmierci pa-
pie¿a – Polaka.  - Jan Pawe³ II sta³ siê
niekwestionowanym autorytetem i wzo-

rem dla dzieci i m³odzie¿y.
Jego postawa i œwiatopogl¹d
s¹ godne do naœladowania
przez m³odego cz³owieka,
którego wychowujemy ju¿ od
najm³odszych lat. Przedszko-
le jest niew¹tpliwie pierw-
szym etapem kszta³towania
humanistycznych wartoœci
opartych na chrzeœcijañskich
postawach. Wychowanie i
kszta³cenie w duchu wartoœci
Wielkiego Polaka kontynu-
owane jest na wy¿szych
szczeblach edukacyjnych.
Imiê Jana Paw³a II zosta³o
ju¿ nadane Szkole Podstawo-
wej nr 12, Zespo³owi Szkó³
Ponadgimnazjalnych nr 3 –
powiedzia³a wiceprezydent.

Po krótkiej dyskusji 16 radnych g³o-
sowa³o za (wszyscy, którzy uczestniczy-
li w g³osowaniu).  Ligia Twardowska,
dyrektor  przedszkola podziêkowa³a za
podjêcie uchwa³y. Ponadto powiedzia-
³a:  - Papie¿ Jan Pawe³ II jest niekwe-
stionowanym wzorem wspó³czesnego
m³odego pokolenia. Pragniemy wiêc
kszta³towaæ dzieci w naszym przedszko-
lu wed³ug jego nauki i wartoœci. To w³a-
œnie dziêki decyzji Rady Miejskiej Oj-

ciec Œwiêty bêdzie dla nas, pracowni-
ków przedszkola duchowym wsparciem,
bo uczy nas jak s³u¿yæ Bogu i ludziom.
Wybór patrona to jedna z najwa¿niej-
szych decyzji w ¿yciu ka¿dej placówki.

Przedszkole nasze œciœle
wspó³pracuje i uczestni-
czy w ¿yciu Koœcio³a na-
szej parafii, wybór wiêc
patrona nie jest przypad-
kowy. Œmieræ Ojca Œwiê-
tego by³a dla dzieci
ogromnym prze¿yciem.
Smutek swój wyra¿a³y w
ró¿norodnych pracach
plastycznych. W ho³dzie
z³o¿y³y swoje prace i za-
pali³y znicze. Podziêko-
wania z³o¿y³ równie¿
proboszcz parafii, w któ-
rej znajduje siê przed-
szkole, ks.  Zbigniew Ko-
walczyk:

 - Chcia³bym podziê-
kowaæ za uchwa³ê i za te
wspania³e s³owa, które

pada³y. Wa¿ne jest to, byœmy idee, któ-
re g³osi³ papie¿ wprowadzali w ¿ycie. I
musimy to robiæ od najm³odszych lat.
Nasza Ojczyzna i nasze miasto dumne
jest z naszego rodaka. Najwa¿niejsze
jednak, abyœmy na co dzieñ ¿yli tym cze-

go nasz rodak nas uczy³. A dzieci doda-
³y: - Cieszymy siê i jesteœmy dumni, ¿e
PS nr 9 bêdzie mia³o imiê naszego wiel-
kiego Polaka.

Przedszkolaki w towarzystwie w³adz
miasta i dyrekcji placówki z³o¿y³y kwia-
ty pod tablic¹ upamiêtniaj¹c¹ nadanie
honorowego obywatelstwa Tomaszowa
Mazowieckiego, Janowi Paw³owi II.
Tablica znajduje siê w holu Urzêdu
Miasta.

Uczeñ Szko³y Podstawowej nr 10 w
Tomaszowie, £ukasz B¹bol, zdoby³ w
parze z Kamil¹ Durañsk¹ (oboje STEP

DANCE Koluszki) br¹zowy medal
Mistrzostw Polski w tañcach

latynoamerykañskich kategorii junior
1 (12-13 lat). Impreza odby³a siê w

Gliwicach 11 marca. To najwiêkszy
sukces tej pary, wczeœniej zajêli 8

miejsce na MP w dziesiêciu tañcach.
£ukasz dziêkuje przede wszystkim

nauczycielom za wyrozumia³oœæ.
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P³ywanie

£¹czy ich Tomaszów, Klub Sportowy Pilica i dyscyplina sportu- ³y¿wiarstwo szybkie. Maj¹ jeszcze jedn¹ wspóln¹ cechê- wszyscy oni reprezentowali nasz kraj na
zimowych Igrzyskach Olimpijskich. O kim mowa? Oczywiœcie o tomaszowskich olimpijczykach. Pawe³ Abratkiewicz, Jaromir Radke, Jan JóŸwik i Stanis³awa
Pietruszczak- W¹cha³a choæ nie uprawiaj¹ ju¿ wyczynowo ³y¿wiarstwa, sport wci¹¿ pe³ni wa¿n¹ rolê w ich ¿yciu.

OLIMPIJCZYCY Z TOMASZOWA
Niedawno  zakoñczy³y siê we w³o-

skim Turynie XX Zimowe Igrzyska
Olimpijskie. To okazja do tego by przy-
pomnieæ sylwetki tych tomaszowian,
którzy swego czasu reprezentowali na-
rodowe barwy na zimowych igrzyskach.
£¹cz¹ ich nie tylko olimpijskie starty,
wszyscy oni nie doœæ ¿e zwi¹zani s¹ z
Tomaszowem to jeszcze trenowali w
tym samym klubie - w Pilicy. Pawe³
Abratkiewicz, Jaromir Radke, Jan JóŸ-
wik i Stanis³awa Pietruszczak- W¹cha-
³a choæ nie zdobyli olimpijskich medali
to przez lata stanowili i nadal stanowi¹
dumê Tomaszowa.

Stanis³awa Pietruszczak- W¹cha³a,
(ur. 08.05.1953), absolwentka II Li-
ceum Ogólnokszta³c¹cego w Toma-
szowie i AWF w Warszawie. Swoj¹
karierê sportow¹ rozpoczê³a zdoby-
waj¹c I miejsce w Mistrzostwach Pol-
ski Juniorów w biegu na 500 metrów
w roku 1968/1969. Jako zawodnicz-
ka Pilicy Tomaszów bra³a udzia³ m.in.
w Mistrzostwach Europy i Mistrzo-
stwach Œwiata  w Goteborgu w 1975
roku, gdzie zajê³a 5 miejsce w biegu
na 500 metrów. Z kolei start w wyœci-
gu na 500 metrów na XII Zimowych
Igrzyskach Olimpijskich w Innsbruc-
ku w 1976 roku zakoñczy³a zajmuj¹c
14 lokatê.

Nauczycielka wychowania fizyczne-
go, trenerka ³y¿wiarstwa szybkiego dziœ
pracuje na stanowisku dyrektora w
Szkole Podstawowej w Tomaszowie.
Ponadto jest cz³onkiem z Polskiego
Komitetu Olimpijskiego i Towarzystwa
Olimpijczyków Polskich.

Pawe³ Abratkiewicz, (ur.
10.06.1970r) 24- krotny mistrz Polski,
absolwent Technikum Samochodowego
w Tomaszowie i AWF w Warszawie.
Jego kariera sportowa rozpoczê³a siê
na dobre w 1988 roku, kiedy to jesz-
cze jako junior zosta³ powo³any do
kadry  narodowej seniorów. W la-
tach 1988-1990 bra³ udzia³ w  miê-
dzynarodowych zawodach ³y¿wiar-
skich w Korei, Niemczech, Austrii i
we W³oszech, dziêki czemu nabra³
doœwiadczenia i obezna³ siê z atmos-
fer¹ wielkich imprez sportowych. A
to z kolei procentowa³o seri¹ sukce-
sów, najpierw br¹zowym medalem
na Mistrzostwach Œwiata Juniorów
w Kijowie, nastêpnie wysokim 5
miejscem w finale Pucharu Œwiata
w Heerenveen w Holandii. Kolejne
lata up³ynê³y Paw³owi Abratkiewi-
czowi na startach w Pucharze Œwia-
ta i Mistrzostwach Œwiata. W roku
1992 reprezentowa³ Polskê i Toma-
szów w XVI Zimowych Igrzyskach
Olimpijskich w Albertville, gdzie
zaj¹³ 31 miejsce w biegu na 500 me-
trów i 22 w biegu na 1000 metrów.
W Oslo w Norwegii uczestniczy³ w
Mistrzostwach Œwiata w sprincie, a
olimpijskie niepowodzenie poweto-
wa³ sobie zdobywaj¹c 1 miejsce w
biegu na 500 metrów i 2 miejsce w
biegu na 1500 metrów na Mistrzo-
stwach Polski.

Niestety powa¿na kontuzja kola-
na w 1993 roku eliminuje Paw³a
Abratkiewicza na kilka lat ze spor-
towych aren. Dodatkowo sytuacjê zdro-
wotn¹ panczenisty komplikuje wypadek

motocyklowy jakiemu uleg³ w 2001
roku. Wszystkie trudnoœci udaje mu siê
jednak przezwyciê¿yæ i 2002 roku po
raz kolejny bierze udzia³ w Zimowych

Igrzyskach Olimpijskich. W amerykañ-
skim Salt Lake City zajmuje 16 miej-

sce w biegu na 500 metrów.
Dziœ Paw³a Abratkiewicza mo¿na

spotkaæ na olimpijskich arenach. W od-
ró¿nieniu jednak od lat poprzednich nie

wystêpuje we W³oszech w
roli zawodnika a trenera.
Trenera ³y¿wiarzy szyb-
kich oczywiœcie.

Jaromir Radke,
(ur.28.05.1969), jeden z
najlepszych d³ugodystan-
sowców w historii ³y¿wiar-
stwa szybkiego w Polsce,
26- krotny mistrz Polski,
15-krotny rekordzista. Bez
w¹tpienia pocz¹tek jego
kariery nale¿a³ do najbar-
dziej obiecuj¹cych. W
roku 1994 na Mistrzo-
stwach Europy w norwe-
skim Hamar zdobywa
srebrny medal i tytu³ wice-
mistrza na dystansie 5000
metrów i br¹zowy medal w
biegu na 10 000 metrów.

Wysok¹ formê potwierdzi³
Jaromir Radke na rozgry-
wanych w tym samym
roku w Szwecji Mistrzo-
stwach Œwiata, na których

zdoby³ br¹zowy medal na dystansie
5000 metrów i osi¹gn¹³ swój ¿yciowy

rekord  6.40,63. Co istotne by³ to w
owym czasie pi¹ty czas w historii tej
dyscypliny na œwiecie. Na Zimowych
Igrzyskach Olimpijskich w Lilleham-
mer by³o ju¿ nieco gorzej. Tomaszowia-
nin zaj¹³ kolejno 5 miejsce w biegu na
10 000 metrów i 7 na dystansie 5000
metrów. To i tak najwiêkszy sukces za-
wodnika tomaszowskiego klubu  w hi-
storii.

Nastêpne lata niestety nie by³y ju¿
tak pomyœlne dla naszego panczenisty.
¯egnaj¹c siê ze sportem wyczynowym
w trakcie Mistrzostw Polski w Wielobo-
ju Sprinterskim w styczniu tego roku w
Tomaszowie, Jaromir Radke zapowie-
dzia³, i¿ nie odchodzi zupe³nie od spor-
tu, bowiem ma zamiar poœwiêciæ siê w
najbli¿szym czasie karierze trenerskiej.

Jan JóŸwik, ( ur. 16.03.1952r), 19-
krotny rekordzista kraju, absolwent
Technikum Mechanicznego w Toma-
szowie i AWF w Krakowie. Swoj¹ spor-
tow¹ karierê rozpoczyna³ w Pilicy To-

maszów w 1968 roku. W póŸ-
niejszych latach 1972-1974 by³
reprezentantem Podhala Nowy
Targ, a nastêpnie od 1974 do
1983 trenowa³ w barwach
SNPTT Zakopane. Najwiêksze
sukcesy to starty w Mistrzo-
stwach Œwiata w Lake Placid w

1978 roku i w Inzell w 1979 roku. XIII
Zimowe Igrzyska Olimpijskie w Lake
Placid w 1980 roku zakoñczy³ na 9
miejscu w biegu na 500 metrów i na
miejscu 13 na dystansie 1000 metrów.
Dziœ mieszka w Zakopanem, jest sêdzi¹
i dzia³aczem sportowym.            I.M.

Lechia Tomaszów - 82 lata piêknej historii pi³karskiej sekcji (cz.4)

Fot: Stanis³awa Pietruszczak –
W¹cha³a i Jaromir Radke podczas
otwarcia Ogólnopolskiej Olimpiady
M³odzie¿y w ³y¿wiarstwie szybkim
(Tomaszów – 16-17 lutego 2006)

Pi³ka koszykowa

Historia sekcji pi³karskiej w Lechii Tomaszów jest
niezwykle ciekawa. Klub przez lata prze¿ywa³ swo-
je wzloty i upadki. By³y lata t³uste kiedy lechiœci nie-
mal¿e pukali do bram drugiej ligi, by³y tak¿e lata
chude (szczególnie te ostatnie) gdzie kilkakrotnie
klub sta³ na krawêdzi. Na ³amach Gazety Samorz¹-
dowej postaramy siê przybli¿yæ najwa¿niejsze i naj-
ciekawsze fakty z historii pi³karskiej sekcji Lechii
Tomaszów.

W poprzednim odcinku opisaliœmy historyczny
powrót Lechii do 3 ligi co nast¹pi³o w 1962 roku.
Pierwszy sezon w wykonaniu beniaminka by³ zna-
komity. Lechia w bardzo silnej stawce dru¿yn zajê³a
czwarte miejsce. Da³o to kibicom nadzieje na jesz-
cze lepsze wystêpy w sezonie 1963/64. Niestety jed-
nak tomaszowianie od pocz¹tku grali poni¿ej ocze-
kiwañ. Przegrywali mecz za meczem i w efekcie
zajêli dopiero dziesi¹te miejsce w gronie dwunastu
zespo³ów. Utrzymali siê dziêki lepszej ró¿nicy bram-
kowej od jedenastych w tabeli Czarnych Kutno. Obie
dru¿yny w 22 meczach zgromadzi³y po 18 punktów.
Do drugiej ligi awansowa³ W³ókniarz £ódŸ, a trze-
cie miejsce zaj¹³ odwieczny rywal Lechii - Concor-
dia, któr¹ jednak tomaszowianie ograli na w³asnym
boisku a¿ 4:1. Bramki w tym meczu strzelili: K³o-
siñski - dwie oraz Knap i Myœliwiec.

Sportowego szczêœcia Lechia nie mia³a ju¿ w ko-
lejnym sezonie 1964/65. Mocno odm³odzony sk³ad
zespo³u nie dawa³ rady nawi¹zywaæ walki z doœwiad-
czonymi ligowcami jak: W³ókniarz Pabianice, W³ók-
niarz £ódŸ, Concordia Piotrków czy Widzew £ódŸ.
W gronie 13 zespo³ów tomaszowianie uplasowali siê
na przedostatniej pozycji i musieli zaznaæ goryczy
degradacji do klasy A. W pobitym polu znalaz³ siê

jedynie zespó³ beniaminka - Wolanki Wola Krzysz-
toporska.

Jako spadkowicz z trzeciej ligi Lechia musia³a graæ
w sezonie 1965/66 w klasie A. Rywalami tomaszo-
wian by³y dru¿yny: Skry Be³chatów, Polonii Piotr-
ków, rezerw W³ókniarza Pabianice, Wolanki Wola
Krzysztoporska, Piotrcovii, Resursy Zduñska Wola,
Stali Radomsko, Pilicy Tomaszów, Startu Wieluñ,
W³ókniarza Moszczenica i LZS Z³oczew. To w³aœnie
ten ostatni zespó³, który zaj¹³ w ostatecznym rozra-
chunku ostatnie miejsce by³ sprawc¹ najwiêkszej nie-
spodzianki i wygra³ w pierwszym meczu sezonu z
Lechi¹ 4:2. Lechici mimo zwyciêstw nad dru¿ynami
z czo³ówki stracili jeszcze kilka „g³upich” punktów i
nie uda³o im siê wróciæ w trzecioligowe szeregi. Roz-
grywki klasy A wygra³a Skra Be³chatów.

Kolejny sezon by³ dramatyczny. Tomaszowianie
nie tylko nie w³¹czyli siê do walki o trzeci¹ ligê, ale
wystartowali s³abiutko i od razu zajêli ostatnie miej-
sce w tabeli klasy A. Okaza³o siê, ¿e tej lokaty nie
oddali ju¿ do koñca i niedawny jeszcze trzecioligo-
wiec zosta³ zdegradowany a¿ do klasy B, w której
przysz³o mu rywalizowaæ z zespo³ami tylko z powia-
tu piotrkowskiego. Kolejne sezony przynios³y zde-
cydowan¹ poprawê gry i powrót do klasy A - ale o
tym napiszemy w nastêpnych odcinkach pi³karskiej
historii Lechii Tomaszów.

MIOS

Autor przy pisaniu artyku³u korzysta³ z monogra-
fii Jana Zaborowskiego „80 lat sekcji pi³ki no¿nej w
RKS Lechia Tomaszów” oraz materia³ów udostêp-
nionych przez Okrêgowy Zwi¹zek Pi³ki No¿nej w
Piotrkowie.

LICEALIADA I NIE TYLKO
Na pocz¹tku marca rozegrano w hali Zespo³u Szkó³

Ponadgimnazjalnych nr 3 fina³y mistrzostw Tomaszo-
wa w pi³ce koszykowej dziewcz¹t. Do fina³owych roz-
grywek awansowa³y cztery zespo³y: I LO i II LO oraz
ZSP nr 1 i ZSP nr 7. W meczach pó³fina³owych II
LO pokona³o dru¿ynê ZSP nr 1 61:24, a rywalizuj¹-
ce w drugiej parze koszykarki ZSP nr 7 wygra³y z I
LO 62:33. W spotkaniu fina³owym uczennice z Nad-
rzecznej zwyciê¿y³y zespó³ II LO 51:26 zdobywa-
j¹c tytu³ najlepszej miejskiej dru¿yny koszykówki.
Koszykarki z ZSP nr 7, których nauczycielem wy-
chowania fizycznego jest S³awomir ¯egota, a dy-
rektorem szko³y Cezary ̄ egota gra³y w sk³adzie: Ka-
tarzyna Sk³odowska, Agnieszka Grabska, Ma³gorza-
ta Wojciechowska, Aleksandra Sk³adowska, Anna
Kuciñska, Ida Ogórek, Aneta Hajduœ, Dominika Sta-
wiana, Paulina ¯egota.

Najm³odsze tomaszowskie koszykarki rywalizu-
j¹c w kategorii „¿aczki” pokona³y w rozgrywkach li-
gowych zespó³ £ódzkiego Klubu Sportowego 35:14.
Dru¿yna, której szkoleniowcem jest Agnieszka Wik-
torowicz gra³a w sk³adzie: Ola Sowiñska, Marta So-
wiñska, Marlena Starosta, Katarzyna £y¿wa, Ala
Pierzcha³a, Dagmara £aska, Karolina Sobolewska,
Wiktoria Ziêcina, Justyna Krosnia, Martyna Marty-
ka, Katarzyna Kul¹g.

W pierwszym tegorocznym numerze naszej ga-
zety wymieniane by³y nazwiska zas³u¿onych Toma-
szowian nagrodzonych przez Roberta Korzeniowskie-
go tytu³em „Mistrz ¯ycia Mistrz Sportu”. Zabrak³o,
wœród nich znanego wszystkim sportu mi³oœnikom
„coucha” koszykówki S³awomira ̄ egoty, który swoj¹
postaw¹ ci¹gle udowadnia, ¿e on równie¿ „Mistrzem
¯ycia - Mistrzem Sportu” jest.

W MIÊDZYNARODOWYM GRONIE
Dwóch zawodników Miêdzyszkolnego

Uczniowskiego Klubu Sportowego Wiking
M³odzie¿owego Domu Kultury uczestniczy³o
na pocz¹tku marca w miêdzynarodowym mi-
tyngu p³ywackim. Zawody odby³y siê na p³y-
walni S³upskiego Oœrodka Sportu i Rekreacji
pod has³em: „S³upsk bursztynowym sercem
Europy”. Tomasz Zaj¹c i Kacper Pe³czyñski
przywieŸli z bursztynowej stolicy a¿ dziewiêæ
medali, maj¹c za rywali w swojej kategorii
wiekowej kilkudziesiêciu zawodników z kra-

ju i zagranicy. Lepiej z podopiecznych Juliana
B³aszczuka spisa³ siê Tomasz Zaj¹c. Tomaszo-
wianin wywalczy³ trzy z³ote i dwa srebrne me-
dale. Tomek zwyciê¿y³ p³yn¹c na dystansach stu
metrów stylem motylkowym i dowolnym oraz
na piêædziesi¹t metrów stylem motylkowym.
Drugie miejsca wywalczy³ na sto metrów w stylu
zmiennym i piêædziesi¹t metrów w stylu dowol-
nym. Dopingowany przez obecnych na zawo-
dach rodziców Kacper Pe³czyñski zdoby³ trzy
srebrne i jeden br¹zowy medal.
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Pi³ka no¿na Pi³ka no¿na

O TRÓJCE CORAZ G£OŒNIEJ
O sekcji pi³ki no¿nej Uczniowskie-

go Klubu Sportowego „Trójka” s³ychaæ
coraz czêœciej, a o m³odych pi³karzach

i ich szkoleniowcach mówi siê tylko w
superlatywach. „Trójka” dzia³a przy
Gimnazjum nr 3, którego dyrektork¹
jest ceni¹ca m³odych sportowców i sport
Miros³awa Tomczyk. Sekcja trampka-
rzy powsta³a dwa lata temu. Praca tre-
nera Wies³awa ̄ mudy tak spodoba³a siê
rodzicom chc¹cych graæ w pi³kê dzieci,
¿e obecnie kadrê dru¿yny stanowi po-
nad dwudziestu m³odych pi³karzy. Z
zespo³em pracuj¹ równie¿ Roman Krze-
miñski i Grzegorz Biskup. M³odzi To-
maszowianie uczestnicz¹ w rozgryw-
kach ligowych organizowanych przez
Piotrkowski Okrêgowy Zwi¹zek Pi³ki
No¿nej. W rywalizacji najm³odszej ka-
tegorii Górski 93, po rundzie jesiennej
zajmuj¹ trzecie miejsce. Jak bêdzie po
rundzie rewan¿owej przekonamy siê ju¿
niebawem, a o wynikach poinformuje-
my naszych czytelników. Wszystko
wskazuje jednak na to, ¿e m³odsi o rok
od swoich ligowych rywali tomaszowia-
nie powinni awansowaæ w tabeli roz-
grywek. Œwiadcz¹ o tym wyniki pod-
opiecznych Wies³awa ¯mudy w zimo-
wych turniejach halowych. Pi³karze
„Trójki” zajmowali w nich czo³owe lo-
katy, maj¹c za rywali rówieœników

szkolonych w klubach pierwszoligo-
wych. Tomaszowianie sprawili mi³¹ nie-
spodziankê swoim sympatykom i szko-

leniowcom wygrywaj¹c w styczniu
Halowy Turniej Trampkarzy organizo-
wany przez GKS BOT Be³chatów. Za-
jêli równie¿ pierwsze miejsce w Woje-
wódzkim Halowym Turnieju Trampka-
rzy o Puchar Naczelnika Wydzia³u Pro-
mocji Kultury i Sportu Urzêdu Miasta
w Tomaszowie. Najwiêcej pozytyw-
nych recenzji od dzia³aczy i szkoleniow-
ców innych klubów Tomaszowianie ze-
brali podczas XIII Halowego Turnieju
o Puchar Prezesa Okrêgowego Zwi¹z-
ku Pi³ki No¿nej w Piotrkowie Trybu-
nalskim, w którym zajêli drugie miej-
sce, trac¹c bramkê w ostatniej minucie
fina³owego pojedynku. Sk³ad UKS
„Trójka”, w którym zespó³ uczestniczy³
w turniejach halowych i wystêpuje w
rozgrywkach „Górski 93”. Bart³omiej
Gra³ek, Krystian Karwat, Fabian Piasta,
Bart³omiej Biskup, Daniel ̄ ubert, Kac-
per ̄ muda, Mateusz Bogus³awski, Nor-
bert WoŸniak, Jêdrzej Krawczyk, Ka-
mil Krzemiñski, Micha³ Pe³ka, Patryk
Kwaœniczko, Mateusz D¹browski, Ma-
teusz Bernacik, Igor Kowalczyk, Jakub
Ka³uziñski, Marek Staroñ, Adrian Si-
wek, Dawid Szulc, Pawe³ Barañski, Er-
nest Kolanko.

Pi³ka rêczna

CZÊŒÆ DRUGA
BEZ SIUPAKABRY

„Sport bez na³ogów i przemocy” – pod
takim has³em odby³ siê w Dzielnicowym
Oœrodku Kultury III halowy turniej pi³ki no¿-
nej. Wszystkie mecze odbywa³y siê w hali spor-
towej Zespo³u Szkó³ nr 8 w Bia³obrzegach, a
grano zgodnie z zasadami futsalu. Organizato-
rami zawodów byli cz³onkowie sekcji pi³ki no¿-
nej z DOK-u, którym efektywnie pomagali
nauczyciele wychowania fizycznego z ZS nr 8
Marcin Jab³oñski, Jaros³aw Stêpieñ i Ryszard
Staniec. W gronie piêciu startuj¹cych dru¿yn
najlepsi okazali siê pi³karze DOK Dalmet. Byæ
mo¿e kolejnoœæ w koñcowej tabeli by³aby inna,
gdyby w drugiej czêœci turnieju wyst¹pi³a eki-
pa Siupakabry. Zespó³ z³o¿ony z pi³karzy to-
maszowskiej Lechii niestety nie pojawi³ siê w
kolejnej czêœci rywalizacji.Wszystkie mecze
sêdziowa³ pomys³odawca turnieju Tadeusz
Lubicki. Sk³ad zespo³u DOK Dalmet: Bart³o-
miej Lenarcik, Maciej Lenarcik, Piotr Lenar-
cik, Bart³omiej Wereszka, Jacek Wereszka,
Przemys³aw Chachu³a, hubert Gawêda, To-
masz Golewski, £ukasz Lewandowski, Pawe³
Serwa i Adam P¹zik.

Plan zrealizowany
W ostatni¹ sobotê szczypiornistki Victo-

rii, zwyciêstwem nad MKS Piotrkowi¹ II
18:8, przypieczêtowa³y awans do æwieræfi-
na³ów mistrzostw Polski. Tomaszowianki w
poprzednich pojedynkach równie¿ spisywa³y
siê bardzo dobrze nie daj¹c szans przeciw-
niczkom na zwyciêstwo. Najpierw wygra³y
z ChKS II 23:13, aby tydzieñ póŸniej poko-
naæ UKS Piotrkowiankê 23:14.

Zapytaliœmy trenera Marka Paradê - Czy
zwyciêstwa jego zawodniczkom przychodz¹
³atwo?

M. Parada – Trzy ostatnie mecze wygry-
waliœmy ró¿nic¹ dziesiêciu punktów, szko-

da, ¿e dziewczêta rozkrêci³y siê na dobre
dopiero na koniec rundy i w kluczowych
meczach nie zagra³a najlepsza zawodniczka
dru¿yny Marta Zakrzewska.. Gdybyœmy
grali z Piotrkovi¹, z któr¹ przegraliœmy dwo-
ma i piêcioma punktami w pe³nym sk³adzie
to zespó³ Victorii awansowa³by do æwieræfi-
na³ów mistrzostw Polski z pierwszego miej-
sca w grupie.

T. Zdonek- Awans do æwieræfina³ów mi-
strzostw Polski to Pana zdaniem du¿e osi¹-
gniêcie?

M. Parada- Rywalkami zawodniczek Vic-
torii s¹ zespo³y, w których ¿eñska pi³ka rêcz-
na ma d³ugie tradycje. W Piotrkovii czy
CHKS-ie dru¿yny dziewcz¹t istniej¹ od wie-
lu lat i funkcjonuje w tych klubach ca³e za-
plecze zwi¹zane z ¿eñskim szczypiornia-
kiem. Pracê z dziewczêtami w naszym klu-
bie rozpocz¹³em dwa lata temu i teraz gra-

my ju¿ w æwieræfina³ach krajowych rozgry-
wek. Uwa¿am, ¿e jest to bardzo du¿e osi¹-
gniêcie, na który zapracowa³ ca³y zespó³ któ-
ry zas³uguje na pochwa³ê za ambicje i wole
walki.

Najlepsz¹ zawodniczk¹ Victorii wyró¿-
nion¹ przez trenera jest Marta Zakrzewska.

T. Zdonek – Na parkiecie w ostatnich
spotkaniach nie by³o Marty Zakrzewskiej,
dlaczego?

M. Zakrzewska – Leczy³am kontuzjê.
Najpierw mia³am powa¿ny uraz stawu kola-
nowego, a teraz kurujê siê z kolejnej kontu-
zji. Moje kole¿anki daj¹ sobie radê beze

mnie, chocia¿ awans wywalczy³yœmy wspól-
nie.

T.Z. – Sk¹d u Ciebie zainteresowanie
pi³k¹ rêczn¹?

M. Zakrzewska –Uprawia³am lekk¹ atle-
tykê a poniewa¿ jestem uczennic¹ Gimna-
zjum nr 7 i w tej szkole najpopularniejsz¹
dyscyplin¹ jest pi³ka rêczna postanowi³am
spróbowaæ tej „mêskiej gry”. Dwa lata tre-
ningu przynios³y efekty, ze statystyk wyni-
ka ¿e rzucam najwiêcej bramek i sprawia mi
to olbrzymi¹ przyjemnoœæ.

Dziêkuje za rozmowê.
Sk³ad  Victorii: Julita Fr¹tczak i Marta

Szafrañska- bramkarki, Marta Zakrzewska,
Marta Turlej, Paulina Bugajska, Monika Biñ-
czyk, Wenesa Porwañska, Milena Kukliñska,
Magdalena Milczarek, Anna Chojnowska,
Dorota Belica, Martyna Bekulard, Paulina
Wojciechowska, Sandra Szyd³owska.

Pi³ka siatkowa

Pi³ka siatkowa

CO POKA¯¥ W ÆWIERÆFINA£ACH
W tegorocznych rozgrywkach lig

wojewódzkich niewielu tomaszowskim
zespo³om uda siê awansowaæ do æwieræ-
fina³ów mistrzostw Polski. Awans do tej
fazy rywalizacji uzna-
wany jest w œrodowi-
sku sportowym nasze-
go miasta za sukces i
znaj¹c realia toma-
szowskiego sportu tak
nale¿y go odbieraæ.
Sukces! W æwieræfina-
³ach Mistrzostw Polski
kadetów w pi³ce siat-
kowej zagraj¹ zawod-
nicy MUKS Wiking.
Podopieczni Tomasza
Miga³y w drodze do
awansu pokonali 3:2
RKS Rawê Mazo-
wieck¹ i 3:0 Bzurê Ozorków, ulegaj¹c
0:3 Skrze Be³chatów. Aby dok³adnie
sprawdziæ formê swoich zawodników
przed æwieræfina³ami trener Miga³a Zor-
ganizowa³ we wspó³pracy z Wydzia³em
Promocji Kultury i Sportu Urzêdu Mia-
sta oraz firm¹ Big Star turniej. Do To-
maszowa przyjecha³o szeœæ dru¿yn aby

rywalizowaæ z Wikingiem w II Ogól-
nopolskim Turnieju Pi³ki Siatkowej
Kadetów. Patronat nad rozgrywkami
obj¹³ prezydent Tomaszowa Miros³aw

Kukliñski. Wikingowie zaprezentowali
siê tomaszowskiej publicznoœci z dobrej
strony, pokonuj¹c w pierwszym spotka-
niu rywala, który sprawia im zawsze
wiele k³opotów – Skrê Be³chatów 2:1.
W kolejnych meczach siatkarze MUKS
Wiking M³odzie¿owego Domu Kultu-
ry pokonali LTS Lêbork 2:0, Lublin 2:0,

Bia³¹ Podlaskê 2:1, przegrywaj¹c z Ju-
randem Malbork 0:2 i AZS PZU Olsz-
tyn 1:2, zajmuj¹c drugie miejsce w tur-
nieju. MUKS Wiking gra³ w sk³adzie:

Rafa³ Rybak – kapi-
tan, Kamil Socha –
libero, Mariusz Ry-
chlik, Piotr Tatara-
dziñski, Bartosz
Brzeziñski, Cezary
Styœ, £ukasz WoŸ-
niak, Mateusz ¯ego-
ta, Artur Œliwka, Do-
minik Baran, Micha³
¯¹d³o, Maciej Kozik.

Æwieræfina³y Mi-
strzostw Polski Ka-
detów odbêd¹ siê w
dniach 17-19 marca
w Rzeszowie. Prze-

ciwnikami tomaszowskiego Wikinga
bêd¹:

· UKS Kêczanin Kêty
· MKS V LO Rzeszów
· UKS GUMP Ostrowiec Œwiêto-

krzyski
Dwa zespo³y awansuj¹ do pó³fina-

³ów mistrzostw Polski.

Tenis sto³owy

O PUCHAR PREZYDENTA
W rozegranym po raz pierwszy Otwar-

tym Turnieju Tenisa Sto³owego Mê¿czyzn
uczestniczy³o szeœædziesiêciu siedmiu
amatorów z Rzeczycy, Opoczna, Chorzê-
cina, Rokicin, Ujazdu i oczywiœcie Toma-
szowa, którzy rywalizowali o Puchar Pre-
zydenta Tomaszowa Miros³awa Kukliñ-
skiego. Frekwencja dopisa³a do tego stop-
nia, ¿e ostatnie pojedynki jednodniowego
turnieju rozgrywano w póŸnych godzinach
niedzielnego wieczoru. Organizatorzy z
Wydzia³u Promocji Kultury i Sportu Urzê-
du Miasta, którym pomagali pracownicy
Miejskiego Oœrodka Sportu, Dzielnicowe-
go Oœrodka Kultury i ¿o³nierze 25 Bryga-
dy Kawalerii Powietrznej byli na to przy-
gotowani. Upominki wrêczono ka¿demu
uczestnikowi turnieju, a efektowne pucha-
ry tylko najlepszym zawodnikom amato-
rom.

W najm³odszej kategorii 14-20 lat zwy-
ciê¿y³ Marcin Dembiñski, przed Cezarym
Silem i Tomaszem Golewskim. Hubert Ga-
wêda wygra³ w kategorii  21-35 latków, dru-
gie miejsce wywalczy³ Zbigniew GoŸdzik,
a trzecie S³awomir Dziuba³towski. Rozgryw-
ki w grupie 36-50 lat zdominowa³ Tomasz
Dziubecki,  który wyprzedzi³ Konrada Ci-
chosza i Zdzis³awa Borowskiego. Najlepszy

w kategorii powy¿ej 50 lat by³ Andrzej Ol-
czak z Piotrkowa, drug¹ pozycjê wywalczy³

Wojciech Sk³adowski, a trzeci¹ Bogus³aw
Frankiewicz. Po zakoñczeniu pojedynków w
poszczególnych kategoriach zawodnikom
starczy³o si³, aby rozegraæ turniej asów. Pra-
wo startu w tej rywalizacji miêli tylko zwy-
ciêzcy swoich grup wiekowych. Niespo-
dziankê sprawi³ Hubert Gawêda pokonuj¹c
Tomasza Dziubeckiego.

SIATKARSKIE
GIMNAZJUM NR 4

Najlepsz¹ gimnazjaln¹ dru¿yn¹ siat-
karsk¹ w województwie mo¿e poszczyciæ siê
tomaszowskie Gimnazjum nr 4. Podopiecz-
ne Krzysztofa Filipowicza na rozgrywki fi-
na³owe pojecha³y do Wielunia. Tym razem
obce parkiety nie stanowi³y dla naszych siat-
karek przeszkody, bo Tomaszowianki bez pro-
blemów pokona³y zespo³y z Be³chatowa i
Aleksandrowa £ódzkiego. Najbardziej emo-
cjonuj¹cy by³ fina³owy pojedynek z gospo-
dyniami turnieju. Zawodniczki z Wielunia
stawi³y opór Tomaszowiankom wygrywaj¹c
jednego seta, w dwóch pozosta³ych lepsze
by³y nasze siatkarki zwyciê¿aj¹c w meczu 2:1.

W najlepszej dru¿ynie gimnazjalnej
województwa wystêpowa³y: Justyna Sibiñ-
ska, Dorota Szymañska, Fatima Piasta, Mile-
na Dzier¿anowska, Anna Jaroszczak, Kamila
¯y³ka, Daria Bykowska, Julita Warych, Da-
ria Kaczmarek, Iza Piskorz, Joanna Nostrzyk.

Zdecydowanie s³abiej od swoich szkolnych
kole¿anek w rozgrywkach wojewódzkich za-
prezentowali siê siatkarze Gimnazjum nr 4, zaj-
muj¹c w fina³owej rywalizacji pi¹te miejsce.
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Czy TEST jeszcze zagra?

„NGT” rozmawia z Wojciechem G¹sowskim
Jaki repertuar przygotowa³ pan

na tomaszowski koncert?
Gram mniej wiêcej to samo na kon-

certach. Staram siê utwory starsze
³¹czyæ z tymi, które nagra³em w miarê
niedawno oraz jak¹œ klasykê rock and

rolla. Ka¿dy znajdzie coœ dla siebie.
Ostatnio stacje radiowe bardzo

czêsto graj¹ „Gdzie siê podzia³y tam-
te prywatki”.  To w tej chwili najczê-
œciej emitowany pana utwór.

Ja tego nie wiem, poniewa¿: po
pierwsze nie jestem w³aœcicielem ¿ad-
nej stacji radiowej a po drugie nie bar-
dzo s³ucham tych radiostacji, gdy¿ jest
ich tak du¿o, ¿e 24 godziny by nie wy-
starczy³y, aby wyœledziæ wszystko co
graj¹.

Podkreœlam ten fakt, poniewa¿ od-
biorcy piosenki „Gdzie siê podzia³y
tamte prywatki” i odbiorcy kompo-
zycji grupy TEST, w której pan wy-
stêpowa³, to zupe³nie inni s³uchacze.
TEST to by³ zespó³ pionierski w Pol-
sce. Na œwiecie takiej muzyki jak¹
graliœcie mo¿na by³o pos³uchaæ, ale
w naszym kraju to by³o novum. Dla-
czego zakoñczyliœcie dzia³alnoœæ?
Przecie¿ s³uchaj¹c Waszej p³yty z
1974 roku,  takich utworów jak
„Przygoda bez mi³oœci”, „Matylda”
czy „Testament” – (kompozycja,
któr¹ mo¿na porównaæ do „Autobio-
grafii” Perfectu), mo¿na by³o odnieœæ
prawdziwy sukces.

Jest pan chyba czwart¹ osob¹, która
w ci¹gu paru rozmawia ze mn¹ dni na
temat „Testamentu”. Ja nie mówiê tego
dlatego, ¿e pan mnie o to zapyta³, ale
tak jest. Pyta³ mnie o to dziennikarz
polonijnej stacji radiowej z USA, po-
tem zaczepi³ mnie jakiœ pan na ulicy i
jeszcze  redaktor naczelny „Czytelnika.
Coœ w tym musi byæ. A dlaczego TEST
siê rozpad³? To by³ taki okres, ¿e mieli-
œmy ci¹gle jakieœ problemy ze sk³adem.
Wtedy by³ boom na wyjazdy muzyków
z Polski. Tutaj zarabiali bardzo s³abo a
poza tym nie mieli sprzêtu. Obiecywali
sobie po takim wyjeŸdzie wiele a to ¿e
kupi¹ gitarê, wzmacniacz, perkusjê i
inne instrumenty, których wtedy w kra-
ju nie by³o. Trzeba by³o to sprowadzaæ.
A taka mo¿liwoœæ by³a. W zwi¹zku z
tym mieliœmy niesamowit¹ rotacjê jeœli
chodzi o muzyków w zespole. Jeden
wyje¿d¿a³, drugi wyje¿d¿a³, ci¹gle pró-
by, ¿eby nowego cz³owieka nauczyæ
ca³ego repertuaru. Nast¹pi³o wiêc zmê-
czenie materia³u. Poza tym nie mieli-
œmy ³atwego ¿ycia jeœli chodzi o œrodki
masowego przekazu. Nawet obecnie o
„Teœcie” ma³o siê mówi. Graliœmy w
pewnym momencie kompletnie inn¹
muzykê. Nikt wtedy tak w Polsce nie
gra³. By³a ona na tamte czasy zbyt awan-

gardowa. Mieliœmy dobr¹, wspania³¹
publicznoœæ, która myœlê, ¿e do dzisiaj
kocha nas za to co robiliœmy w tym cza-
sie i mi³o mi spotykaæ takie osoby, któ-
re przy okazji takich koncertów jak ten
w Tomaszowie, wspominaj¹ nasze pio-
senki. Dziêki Bogu, ¿e te nasze nagra-
nia pojawi³y siê na p³ycie kompaktowej,
wiêc i m³odzi luzie mog¹ siê z nimi za-
poznaæ.

W Grupie TEST gra³o wielu mu-
zyków, którzy póŸniej zrobili karie-
rê czy to solow¹ jak pan, czy w in-
nych zespo³ach.

No oczywiœcie, Darek Kozakiewicz
gra w Perfekcie, Jacek Krzaklewski te¿.
Sporo muzyków wyjecha³o za granicê,
niektórzy mieszkaj¹ w Polsce i nadal
zajmuj¹ siê muzyk¹.

Czy jest szansa, ¿e kiedyœ zagra-
cie razem jako TEST?

To samo pytanie zada³ mi ten dzien-
nikarz polonijny…

Nie s³ucha³em tego wywiadu.
Ale ja to pamiêtam, bo to by³o parê

dni temu. A czy zagramy jako TEST?
To siê ³¹czy z pewnymi nak³adami fi-
nansowymi. Oczywiœcie my mogliby-
œmy zagraæ, jednak potrzebny jest ktoœ
kto nam zorganizuje trasê koncertow¹ i
da pieni¹dze na przygotowanie progra-
mu. Ale to jest absolutnie mo¿liwe.
Wielu ludzi, z tych, z którymi wspó³-
pracowaliœmy nadal funkcjonuje w
bran¿y. Graj¹, s¹ w dobrej formie.

Dla pana muzykiem, którego pan
lubi i docenia jest zapewne Elvis Pre-
sley chocia¿by z tego tytu³u, ¿e œpie-
wa pan bardzo du¿o jego piosenek.

Tak. Ja siê w zasadzie wychowywa-
³em na muzyce rockandrollowej i to na
pewno by³a muzyka Presleya. Pierwsze
p³yty, spotkania z kolegami. Ja Presleya
bardzo lubiê do dzisiejszego dnia z tym,
¿e z tego pierwszego okresu jego twór-
czoœci. Potem by³ jakoœ dziwnie poubie-
rany w te swoje kombinezony. To ju¿
do mnie nie przemawia³o. Rozmawia-
³em niedawno z kolegami o tym, ¿e gdy-
by np. Presley dzisiaj stan¹³ na estra-
dzie wygl¹daj¹cy i ubrany tak samo jak
on zaczyna³ to robiæ, to by³by dzisiaj
te¿ wielk¹ gwiazd¹.

A jak pan ocenia to co dzisiaj dzie-
je siê w polskiej muzyce, co graj¹ sta-
cje radiowe i to czego s³ucha m³o-
dzie¿?

Mnie martwi przede wszystkim jed-
na rzecz. To, ¿e stacjach radiowych jest
bardzo ma³o polskiej muzyki. Ta pro-

porcja jest niesamowicie niekorzystna
dla  polskiej piosenki. Mam nadziejê,
¿e do¿yjê takich czasów, ¿e bêdzie w
Polsce rz¹dzi³a ekipa ludzi m¹drych,
którzy to zmieni¹ i wprowadz¹ w ¿ycie
jakieœ prawo, które bêdzie stanowi³o o
tym, ¿e w stacjach radiowych ma byæ
50% polskiej muzyki i 50% zagranicz-
nej. S¹ kraje w Europie, które sobie
doskonale daj¹ z tym radê: Francja,
Niemcy, W³ochy. Tam jest te¿ obecna
muzyka œwiatowa, ale przede wszyst-
kim krajowa. No na mi³oœæ bosk¹!
Niech œpiewaj¹ nawet po angielsku, ale
niech to bêd¹ polscy wykonawcy. Prze-
cie¿ polskich wykonawców nikt nigdy
nie zaprasza za granicê. Kariery nikt tam
nie zrobi³, no mo¿e kilka osób. Ale jeœli
my gramy takie iloœci muzyki amery-
kañskiej czy angielskiej to mamy te¿
polskich wykonawców i to bardzo zdol-
nych. Uwa¿am, ¿e jest du¿a grupa zdol-
nych ludzi, ale te osoby nie maj¹ spo-
sobu na przebicie siê. No bo jak?! Bo
jeœli by te piosenki istnia³y w radiosta-
cjach  w Polsce to jest to takie ko³o na-
pêdowe. Artyœci mieliby mo¿liwoœæ
pokazania siê publicznoœci, co potem
przek³ada³oby siê na produkcjê p³yt itd.
Wszyscy tylko narzekaj¹ a nikt siê nad
tym tematem nie zastanawia. W Polsce
musimy myœleæ o tym, aby nasza mu-
zyka, kultura istnia³a. Niech spo³eczeñ-
stwo zdecyduje co przetrwa a co nie.

Na zakoñczenie pytanie sportowe.
Jak pan, jako kibic i komentator spo-
tkañ pi³karskich, ocenia szanse pol-
skiej reprezentacji na mistrzostwach
œwiata?

Jestem umiarkowanym optymist¹.
Wydaje mi siê, ¿e losowanie by³o dla
nas doœæ dobre. Podstawowa sprawa to
wyjœcie z grupy eliminacyjnej, ale my-
œlê, ¿e jesteœmy w stanie to zrobiæ.
Niemcy bêd¹ dla nas najgroŸniejszym
przeciwnikiem, chocia¿ mo¿e byæ ró¿-
nie. Widzia³em ostatnio mecz W³ochy
– Niemcy, to ci ostatni grali beznadziej-
nie. Zatem nie wszystko stracone, jeœli
bêdziemy dobrze przygotowani to mo-
¿emy i z Niemcami powalczyæ. Mo¿e
zajmiemy pierwsze miejsce w grupie
ogrywaj¹c gospodarzy.

A wybiera siê pan na mistrzostwa?
Tak, chcê pojechaæ na te pierwsze

mecze grupowe. Oczywiœcie jeœli bêdê
mia³ tylko czas.

Dziêkujê za rozmowê
Dziêkujê

Rozmawia³ Artur Wolski

Znany piosenkarz Wojciech G¹-
sowski wyst¹pi³ w sali kina „W³ók-

niarz”.  Koncert zosta³ zorganizo-
wany z okazji Œwiêta Kobiet. –
Chcia³bym wszystkim paniom

¿yczyæ jak najwiêcej radoœci, powodze-
nia i sukcesów. ¯yczê jednoczeœnie jak

najlepszych wra¿eñ
estetycznych pod-
czas koncertu -  po-
wiedzia³ prezydent
Miros³aw Kukliñski,
autor specjalnego
prezentu dla kobiet.

- Bêdzie g³oœno,
czy macie panie ja-
kieœ obiekcje? Jeœli
nie to mo¿emy zro-
biæ jeszcze g³oœniej
– przywita³ publicz-

noœæ Wojciech G¹sowski. Muzyk zapre-
zentowa³ standardy rock and rolla, swo-
je najnowsze kompozycje oraz najbar-

dziej znane utwory: „Gdzie siê po-
dzia³y tamte prywatki” i „ Zielone
wzgórza nad Solin¹”. Przywióz³
równie¿ ze sob¹ prezenty dla ko-
biet: tulipany, swoje fotografie
oraz p³yty CD. – Niestety nie mam
ich tylu, ¿eby ka¿da z pañ mog³a
otrzymaæ, ale myœlê, ¿e wiele osób
bêdzie zadowolonych – zapowie-
dzia³ przed bezpoœrednim spotka-
niem z publicznoœci¹. O ile bo-
wiem p³yty CD zosta³y wrêczone
na scenie, to kwiaty i fotografie
rozdawa³ podchodz¹c do ka¿dej z
obdarowanych pañ.

- Bardzo dziêkujê za koncert i za-
praszamy ponownie do naszego miasta,
bo jak widaæ tomaszowianki uwielbiaj¹

Opera w Tomaszowie
Operê “Don Pasqu-

ale” Gaetano Donizet-
tiego mogli obejrzeæ i
wys³uchaæ tomaszowia-
nie w sali kina „W³ók-
niarz”. Artyœci czêsto
koncertuj¹ w oœrodkach,
których mieszkañcy
rzadko maj¹ okazjê ze-
tkn¹æ siê z oper¹. Nie
ma tam bowiem sta³ych
scen operowych czy
muzycznych. Pol-
ska Opera Kameralna
zaprezentowa³a w Tomaszowie operê, której premiera odby³a siê w 1843 roku w
Pary¿a. Jej akcja rozgrywa siê w XVIII wieku w Rzymie. G³ównym tematem ko-
micznego utworu jest mi³oœæ.

Wyst¹pili soliœci: Kazimierz Kowalski – dyrektor POK jako Don Pasquale oraz
Jolanta Bobras, Andrzej Jurkiewicz, Andrzej Niemierowicz, Iwona Tober, Sylwia
Maszewska. Orkiestr¹ dyrygowa³ Kazimierz Wiencek. S³owo wstêpne wyg³osi³
red. Eugeniusz Ratajczyk z I Programu Polskiego Radia.

Po zakoñczeniu ciep³o przyjêtej przez tomaszowsk¹ publicznoœæ, opery, prezy-
dent Miros³aw Kukliñski podziêkowa³ za wspania³y wystêp i wrêczy³ artystom
bukiet kwiatów.

„Don Pasquale” zaprezentowano dziêki Poczcie Polskiej i Prezydentowi Mia-
sta Tomaszowa Mazowieckiego.

DON PASQAULE - STRESZCZENIE
Akt I
Ods³ona 1
Stary kawaler Don Pasquale czeka

na doktora Malatestê, który szuka dla
niego ¿ony. Ma³¿eñstwo ma pomóc mu
w wydziedziczeniu siostrzeñca, Ernesta,
który chce o¿eniæ siê bez zgody wuja z
Norin¹. Don Pasquale wie, ¿e Ernesto i
Norina s¹ ubodzy i potrzebuj¹ jego po-
mocy. Malatesta oœwiadcza, ¿e kandy-
datk¹ na ¿onê dla Don Pasquala jest
bogobojna siostra doktora, Sofronia.
Don Pasquale chce j¹ zobaczyæ. Nad-
chodzi Ernesto, któremu wuj opowiada
o swych zamiarach. M³odzieniec jest
zrozpaczony.

Ods³ona 2
Z listu Ernesta Norina poznaje za-

miary jego wuja. Malatesta t³umaczy jej,
¿e zosta³ swatem by im pomóc. Norina
jako Sofronia ma podpisaæ kontrakt
œlubny z Don Pasquale, a potem tak za-
truæ mu ¿ycie, aby zrobi³ wszystko, by
siê jej pozbyæ. Norina zgadza siê.

Akt II
Ernesto jest przekonany, ¿e utraci³

Norinê. Malatesta przedstawia Norinê
jego wujowi jako swoj¹ siostrê. Ocza-
rowany Don Pasquale wzywa notariu-
sza. Doktor dyktuje akt œlubu i Norina
staje siê w³aœcicielk¹ po³owy maj¹tku
mê¿a. Wchodzi Ernesto. Doktor po ci-
chu wyjaœnia mu plan, wiêc m³odzie-

niec sk³ada podpis jako œwiadek. Wte-
dy zachowanie Noriny zmienia siê na-
gle. Z grzecznej dziewczyny zamienia
siê w despotkê, której dyspozycje za-
gra¿aj¹ maj¹tkowi Don Pasquala.

Akt III
Ods³ona 1
Norina robi w domu piek³o – nowa

s³u¿ba, drogie meble i stroje. Don Pa-
squale protestuje, lecz na pró¿no. Kie-
dy ¿ona upuszcza niby niechc¹cy liœcik,
mówi¹cy o spotkaniu w ogrodzie z ko-
chankiem, wœciek³y Don Pasquale spro-
wadza doktora. Skar¿y mu siê, a potem
uk³adaj¹ plan ukarania Noriny. Plano-
wana zemsta wprawia Don Pasquala w
dobry humor.

Ods³ona 2
W ogrodzie Ernesto œpiewa serena-

dê, a wkrótce do³¹cza do niego Norina.
Kiedy spostrzegaj¹ Don Pasquala, Er-
nesto chowa siê. M¹¿ zastaje Norinê
sam¹. ¯¹da wydania imienia kochanka.
Wobec odmowy ka¿e ¿onie opuœciæ
dom, bo chce zgodziæ siê na œlub Erne-
sta z Norin¹ i zamierza sprowadziæ m³o-
dych do siebie. Wtedy Ernesto wycho-
dzi z ukrycia i wyjaœnia ca³¹ sytuacjê.
Don Pasquale jest zaskoczony, lecz w
koñcu wybacza im ca³¹ komediê i go-
dzi siê na ich ma³¿eñstwo.

(Streszczenie libretta wed³ug „Prze-
wodnika operowego” J. Kañskiego)

pana – powiedzia³a na zakoñczenie
wiceprezydent Gra¿yna Haraœna wrê-
czaj¹c muzykowi…kwiaty.


